
دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک
www.Madandaily.comدوشنبه   اول دی 1399  6 جمادی الاول 1442   21 دسامبر 2020  سال سوم  شماره 515  8صفحه  قیمت 2000 تومان

طرح تحول دیجیتال ضامن 
حیات فولاد مبارکه

در سال های اخیر فولاد مبارکه اصفهان همواره پیشگام 
تحولات بزرگ در زمینه صنعت فولاد بوده است. طرح نورد 
گرم شماره ۲ و به روزرس��انی و همگامی با تولیدکنندگان 
بزرگ جهان از  جمله طرح های بزرگ مطرح در این زمینه 
بوده و امروز طرح تحول دیجیت��ال فولاد مبارکه اصفهان 
تازه ترین گام فولاد مبارکه اصفهان است. اجرای این طرح 
قرار است این شرکت را در افق ۱۴۰۴ به رتبه ای برساند... 4
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 تلاش برای
 بقا یا فنای سیمان

 ص��ادرات از مهم تری��ن عوام��ل مان��دگاری 
 صنایع و رمز توس��عه و پیشرفت آنها محسوب 

می شود. 
صادرات در صنایع معدنی در طول سال های 
گذشته و با شدت گرفتن تحریم های بین المللی 
علیه ایران و کاهش فروش نفت کشور، بیش از 

پیش مورد توجه قرار دارد. 
در چنین ش��رایطی، بارها مسئولان از تغییر 
سیاس��ت ها با هدف حمایت از صنایع غیرنفتی 
و توسعه صادرات آنها سخن به میان آورده اند...

اس��تخراج معادن می تواند طیف وس��یعی از 
مزای��ا مثبت را برای جوامع داش��ته باش��د. اما 
نیز ممکن اس��ت که مزایای منفی برای اطراف 
ایجاد کند و سبب آلوده شدن بستر های خاک 
و س��فره های زیر زمینی آب ش��ود. اس��تخراج 
بی رویه امکان انتش��ار مواد مضر در خاک، هوا 
و آب را دارد. از آنج��ا که معادن بیش��ماری در 
کش��ورهای مختلف با سطوح متفاوت حفاظت 

از محیط زیست...
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بی توجهی
 به نسخه درمان 

فولاد

نگاه خام به سنگ بلوک

 تهدیدات استخراج
استراتژی فراموش شده  برای محیط زیست

برای زغا ل سنگ

طرح جامع زغال سنگ بایگانی شد؟

سیامک حاج سیدجوادی
فعال معدنی

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

آنچه به نام خام فروش��ی در قالب سنگ بلوک 
یا کوپ اعلام می شود، به هیچ وجه خام فروشی 
نیست. در واقع باید گفت در مرحله بلوک گاهی 
عملیات فرآوری روی س��نگ خام انجام و طبق 
استانداردها فرآوری می شود تا به نتیجه مطلوب 

برسد.
این مهم در دنیا اغلب به طور معمول به صورت 
۲ به یک انجام می ش��ود؛ یعنی از میزان سنگی 
که اس��تخراج ش��ده، ۵۰ درص��د آن به صورت 
 بل��وک و مابقی ب��ه صورت ضایع��ات به فروش 

می رسد. 
ب��ر این اس��اس اگر ۳۰۰ میلیون تن س��نگ 
استخراج ش��ود، حدود ۱۵۰ میلیون تن شامل 
س��نگ بلوک اس��ت، این در حالی است که در 
ایران این آمار از ۳ تا ۵ برابر متغیر است و ایران 
خیلی کمتر به س��نگ بلوک به��ا می دهد. باید 
توجه کنیم، س��نگ بلوک س��نگ خام نیست و 

فروش آن با مفهوم خام فروشی متفاوت است. 
در این روند صادرات سنگ بلوک نه تنها برای 
کشور منفی نیس��ت، بلکه مثبت هم هست. در 
ای��ن زمینه می توان به تجربه کش��ورهای دیگر 
فع��ال در حوزه س��نگ نگریس��ت. به طور مثال 
ایتالیا و اسپانیا با اینکه مزیت نسبی در صنعت 
س��نگ دارند، سنگ را به ش��کل کوپ نیز صادر 

می کنند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز

براساس انتخاب ستاد بزرگداشت هفته پژوهش و فناوری صمت:
ساخت پایلوت  آب شیرین کن جذبی 

فولادهرمزگان، محصول تحقیق و توسعه برتر 
کشور شد

براس��اس انتخاب س��تاد بزرگداش��ت هفته پژوه��ش و فناوری صنعت، مع��دن  وتجارت در 
س��ال٩٩، س��اخت پایلوت محصول »س��امانه آب شیرین کن جذبی دو بس��تره تک مرحله ای با 
مکانیزم بازیافت داخلی جر می و حرارتی« معرفی  شده توسط فولاد هرمزگان به عنوان محصول 

تحقیق و توسعه برتر واحد های تولیدی، صنعتی و معدنی کشور در سال ٩٩ انتخاب شد.
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ادامه از صفحه اول
 مورد دیگر کش��ور ترکیه است که تولید سنگ آن 
بین ۱۰ تا ۲۰ درصد بیش��تر از کش��ور ایران است. در 
حالی  که کش��ور ما حدود ۱۰ میلیون تن سنگ تولید 
می کن��د، این رقم برای ترکی��ه حدود ۱۲ میلیون تن 
است. جالب اینکه ترکیه نیمی از سنگ تولیدی خود 
را به ص��ورت بل��وک صادر می کند و ای��ن مهم اتفاقی 
منفی تلقی نمی ش��ود اما در کش��ور م��ا مورد هجمه 
ق��رار می گی��رد. منتقدان با ش��عار اهمی��ت دوری از 
خام فروش��ی، فعالان این حوزه را مورد س��رزنش قرار 
می دهند.اگ��ر بخواهیم مش��کلات صادرات س��نگ 
به صورت بلوک در ایران را بررس��ی کنیم باید گفت در 
بس��یاری از مناطق دنیا معدنکار خود کارخانه و واحد 
فرآوری دارد اما در ایران کارخانه های فرآوری منفک 
از معدن تعریف ش��ده اند. متاس��فانه سیاست گذاری 
این ح��وزه در جهتی نبوده که ای��ن دو واحد در کنار 
یکدیگر قرار گیرند؛ بنابراین دعوا بر س��ر ارزش افزوده 
بی��ن معدن��کار و کارخانه دار به معضلی همیش��گی 

تبدیل شده است. 
در حالی  که کارخانه داران همیش��ه تلاش کرده اند 
س��نگ مع��دن را با ن��رخ پایی��ن خری��داری کنند، 
معدنکاران سعی کرده اند س��نگ را با بیشترین سود 
به فروش برسانند. در این بین اگر صادرکننده سنگی 
را از معدنکار به نرخ هر تن ۳ میلیون تومان خریداری 
می کند، کارخانه دار تمایل دارد بس��یار ارزان تر آن را 
تهیه کرده تا سهم بیشتری را برای ارزش افزوده خود 
در نظ��ر گیرد. به عنوان راهکار این مش��کل باید گفت 
انتظار م��ی رود اعتدال برقرار ش��ود. به این معنی که 
سعی شود تا حد ممکن معدنکاران واحدهای فرآوری 
احداث کنند ی��ا کارخانه داران به مع��ادن واحدهای 
ف��رآوری اختصاص دهند تا ش��اهد برخورد کمتری 

باشیم. 
 لازم به ذکر اس��ت ک��ه ایران یک��ی از بزرگ ترین 
تولیدکنن��دگان س��نگ در جهان به ش��مار می رود. 
آمارهای جهانی گویای آن اس��ت که ایران در س��ال 
۲۰۱۸ میلادی ۹ میلیون تن سنگ ساختمانی تولید 
کرده و آماره��ای داخلی این میزان را ۱۳ میلیون تن 

برآورد می کند. 
از ای��ن حج��م تولی��د ۱.۴۲۵ میلیون تن س��نگ 

به صورت کوپ یا فرآوری شده صادر شده است.
 ب��ا ای��ن تفاس��یر ای��ران یک��ی از بزرگ تری��ن 
تولیدکنندگان س��نگ س��اختمانی در نظ��ر گرفته 
می ش��ود. با در نظر گرفتن آنکه عمده صادرات سنگ 
ای��ران یعن��ی ح��دود ۹۰ درصد به کش��ور چین که 
بزرگ ترین تامین کننده س��نگ منطقه آسیا و جهان 
اس��ت، انجام می شود، پیش بینی افت شدید صادرات 
سنگ ایران در سال جاری دور از واقعیت نخواهد بود. 
البته این مهم گریبانگیر بزرگ ترین رقیب ایران یعنی 

ترکیه نیز خواهد شد.

 HSEE ارتقای شاخص های
در منطقه ویژه اقتصادی 

خلیج فارس
مدیر بهداش��ت، ایمنی، محیط زیست و انرژی منطقه 
وی��ژه اقتص��ادی خلیج ف��ارس از رش��د ۱۲۱ درصدی 
ش��اخص های HSEE در این منطقه عظیم اقتصادی و 
دستیابی به س��طح خوب و مورد تایید ایمیدرو خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، اردشیر سالاری ضمن 
اش��اره به برنامه ممیزی عملکرد HSEE ش��رکت های 
تابعه سازمان ایمیدرو، بیان کرد: این ممیزی از سال ۹۵ با 
حضور کارشناسان ایمیدرو در شرکت های تابعه سازمان 
به صورت س��الانه انجام می شود. وی ادامه داد: در ابتدای 
امس��ال نیز با وجود ش��یوع ویروس کرونا برنامه ممیزی 
متوقف نش��د و ب��ا زحم��ات و برنامه ریزی های مدیریت 
HSEE ایمیدرو این ممیزی انجام ش��د. مدیر بهداشت، 
ایمن��ی، محیط زیس��ت و انرژی منطقه وی��ژه اقتصادی 
صنای��ع معدنی و فلزی خلیج فارس در تش��ریح مواردی 
تایید ش��ده ممیزی در این منطقه عظیم اقتصادی، بیان 
کرد: در این ممیزی، شاخص هایی نظیر زیرساخت های 
 ،HSEE کنترل ایمن��ی عملیات، کمیته های ،HSEE
مدیریت س��بز، پس��ماند، آب و فاضلاب، فضای س��بز، 
عملکرد پیمانکاران، میزان ریس��ک، آموزش، مشارکت 
کارکنان، معاین��ات طب کار، پایش آلاینده های محیط، 
کار و محیط زیست، سیستم واکنش در شرایط اضطراری 
و... ارزیابی ش��د. وی ضمن اش��اره به این که سطح امتیاز 
واحده��ا در ممی��زی ب��ه ۵ گروه ش��امل خیلی ضعیف، 
ضعیف، متوس��ط، خوب و عالی طبقه بندی ش��ده است، 
گفت: منطقه ویژه در س��ال گذش��ته توانس��ت با تلاش 
همه ی کارکنان از س��طح ضعیف با رش��د ۱۲۱ درصدی 
به س��طح خوب و مورد تایید مدیریت HSEE س��ازمان 
برساند که این موضوع حاکی از انجام اقدامات زیرساختی 

و افزایش نظارت ها در این حوزه است.

رئیس پیش��ین هیات عامل ایمیدرو گفت: ظرف ۳ س��ال 
گذش��ته کارهای بسیار خوبی توس��ط فولاد مبارکه صورت 
گرفته و این ش��رکت طرح توسعه را متوقف نکرده و صادرات 
بس��یار خوبی هم داشته است و اگر حمایت بیشتری از فولاد 
مبارکه صورت بگیرد با توجه به حضور مدیریت توانمند آنجا 
و دیگر همکاران ارزش��مند ما که سرمایه کشور هستند، این 

شرکت می توانند موفق تر از قبل عمل کنند.
مه��دی کرباس��یان در گفت وگ��و ب��ا ایراس��ین گفت: در 
دوره ای که من در ایمیدرو بودم، برای توس��عه صنعت فولاد 
پروژه هایی را در چابهار پیش بینی کردیم که متاسفانه بعد از 

خروج امریکا از برجام این پروژه ها متوقف شد. 
یک شرکت هندی و یک شرکت اروپایی هم برای طرح های 
توسعه ای در صنعت فولاد دربندرعباس اعلام آمادگی کردند 
و ق��رار بود حتی اگ��ر نیاز باش��د س��نگ آهن را از برزیل و 
اس��ترالیا وارد کنن��د که آن هم با خ��روج امریکا از برجام به 
س��رانجام نرسید، لذا به نظر می رسد بحث اول فولاد در دنیا 
موضوع س��نگ آهن نیست، بلکه موضوع اصلی موضوع انرژی 

 و نیروی متخصص اس��ت ک��ه در ایران هر ۲ مورد 
وجود دارد.

این کارش��ناس ارش��د اقتصاد معدن در ادامه به 
ضرورت کار اکتش��افی در زمینه معادن سنگ آهن 
پرداخ��ت و گف��ت: اگ��ر ایمی��درو در زمین��ه کار 
اکتشافی یک همتی بکند و پیشتاز شود می توانیم 

گام های خوبی در زمینه توس��عه صنعت فولاد کشوربرداریم. 
ای��ن از موضوعاتی اس��ت که نباید از بنگاه ها انتظار داش��ته 

باشیم وارد این حیطه شوند.
 همچنین این سیاست درستی نیست که ایمیدرو از ۲سال 
پیش در پیش گرفته و نمی خواهد در هیچ پروژه ای مستقیما 

ورود پیدا کند.
 ایمی��درو باید خودش به این موض��وع ورود پیدا کند زیرا 
ش��رکت ها در قبال س��هامداران خود مس��ئولیت سودآوری 
دارن��د. البته بدیهی اس��ت که مق��داری از سودش��ان را به 
س��مت توس��عه ببرن��د ولی وظیفه اصلی توس��عه کش��ور با 
 دولت اس��ت و باید س��ازمان توس��عه به این موض��وع ورود

 پیدا کند. این فعال معدنی به معادن کوچک اشاره 
کرد و افزود: در مورد معادن کوچک ما در کش��ور 
ظرفی��ت خوبی داریم و خوش��بختانه طراح معادن 
کوچ��ک خود وجی��ه ا... جعفری بودن��د و اقدامات 
خوبی توس��ط ایش��ان در این زمینه صورت گرفته 
است، اما اینکه فکر کنیم معادن کوچک می توانند 
مشکل سنگ آهن را در کل حل کند اشتباه است. باید حتما 
معادن کوچ��ک را حمایت کنیم ولی نه فقط از منظر تولید، 
بلک��ه از منظر محرومیت زدایی و اش��تغال ک��ه جزء وظایف 
اصل��ی ایمیدرو و س��ازمان تهیه و تولید اس��ت که امیدوارم 
با حضور جناب مهندس جعف��ری در ایمیدرو که از مدیران 
 قدیم��ی و صاحب نظ��ر در این زمینه اس��ت؛ این حمایت ها 

صورت بگیرد.
کرباس��یان همچنین به توس��عه ف��ولاد مبارکه پرداخت و 
خاطر نش��ان کرد: ایمی��درو به عنوان س��ازمانی که مدیریت 
ف��ولاد مبارک��ه را در دس��ت دارد با حمایت وی��ژه ای که در 
زمین��ه افزایش س��رمایه در این ش��رکت انج��ام داد، باعث 

ش��د س��ود در فولاد مبارکه تقس��یم نش��ود. از آن طرف ما 
ش��رکتی داریم به نام فولاد خوزس��تان که با اینکه ش��رکت 
معتبری اس��ت ول��ی س��هامدارن آن تا ۹۰ درصد س��ود را 
تقس��یم کردند و نگذاش��تند رش��د و توس��عه این کارخانه 
عظی��م انجام ش��ود، ول��ی در مبارکه طرح های توس��عه ای 
توسط ایمیدرو و هیات مدیره این شرکت مورد حمایت قرار 
 گرف��ت و خود مبارکه عاقلانه جایگاه ویژه خودش را با تدبیر 

پیدا کرد.
وی گفت: ظرف ۳ س��ال گذش��ته کارهای بس��یار خوبی 
توس��ط فولاد مبارک��ه ص��ورت گرفته و این ش��رکت طرح 
توس��عه را متوقف نکرده و صادرات بس��یار خوبی هم داشته 
اس��ت و اگر حمایت بیش��تری از فولاد مبارکه صورت بگیرد 
ب��ا توجه به حض��ور مدیریت توانمند آنج��ا و دیگر همکاران 
ارزش��مند م��ا که س��رمایه کش��ور هس��تند؛ این ش��رکت 
می توانن��د موفق تر از قب��ل عمل کنند و ب��رای مدیرعامل 
 این ش��رکت، مدی��ران و اعضای هی��ات مدی��ره آن آرزوی 

توفیق می کنم.

بررسی آمار عملکرد ۸ ماهه امسال گویای آن است که بالغ 
ب��ر یک میلیارد و ۱۴۲.۷۶ میلیون دلار ماش��ین آلات بخش 
صنعت و معدن در قالب ۲ هزار و ۴۳۰ فقره مشمول معافیت 

گمرکی شدند.
به گزارش ایرنا، عملکرد این بخش در دوره فروردین لغایت 
آبان ماه از نظر تعداد و ارزش نس��بت به مدت مشابه پارسال 

به ترتیب ۹.۵ و ۳۸.۱ درصد کاهش نشان می دهد.
س��ال گذش��ته در قالب ۲ هزار و ۶۸۵ فقره ماش��ین آلات 
ای��ن بخ��ش از معافی��ت گمرکی ب��ه ارزش ی��ک میلیارد و 

۸۴۵.۲میلیون دلار برخوردار شدند.
معافیت��۱۰۰میلیون�دلار�ماشین�آلات�مستعمل��

براب��ر آمار این بخش، در ۸ ماهه امس��ال تعداد ۳۴۷ فقره 

ماشین آلات مس��تعمل مش��مول معافیت گمرکی به میزان 
۱۰۰.۶۹ میلی��ون دلار از ای��ن ام��کان برخوردار ش��دند که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته از لحاظ تعداد ۲.۴ درصد 
و از نظر ارزش ۳۰.۱ درصد رش��د را ثبت کرد. سال گذشته 
تعداد ۳۳۹ فقره به ارزش ۷۷.۳۷ میلیون دلار ماش��ین آلات 

مستعمل مشمول معافیت گمرکی شده بودند.
�6۸.۱میلیون�دلار�معافیت�گمرکی�مواد�اولیه� �

وزارتخانه مزبور در این آمار افزوده است، تعداد ۵۵۹ فقره 
مواد اولیه مشمول معافیت گمرکی به ارزش ۶۸.۱۸ میلیون 
دلار در ۸ ماهه امس��ال از این امکان برخوردار ش��دند که در 
مقایس��ه با ۸ ماهه ابتدایی سال ۹۸ از نظر تعداد ۱۱.۸درصد 

کاهش و از لحاظ ارزش ۶.۹ درصد افزایش داشت.

پارس��ال تع��داد ۶۳۴ فقره م��واد اولیه مش��مول معافیت 
گمرکی به ارزش ۶۳.۷۹ میلیون دلار برخوردار شده بودند.

وزارت صنع��ت،  مع��دن و تجارت در ۷ ماهه امس��ال آمار 

داد: تع��داد ۲ ه��زار و ۲۹ فق��ره مجوز برای ماش��ین آلات و 
۲۹۳ماشین آلات مستعمل مشمول معافیت گمرکی به ارزش 
۹۵۵ میلی��ون و ۴۷۰ ه��زار دلار و ۷۵ میلیون و ۶۴۰ هزار 
دلار صادر شد که به ترتیب نسبت به مدت مشابه سال قبل 
به لحاظ تعداد ۱۴.۸ درصد و نیز یک درصد کاهش داش��ت. 
هفت ماه ابتدایی پارس��ال ۲ ه��زار و ۳۸۱ فقره مجوز برای 
ماشین آلات و ۲۹۶ ماش��ین آلات مستعمل مشمول معافیت 

گمرکی صادر شد.
همچنین در این مدت ۴۸۲ فقره مجوز مواد اولیه مشمول 
معافیت گمرکی به ارزش ۵۷ میلیون و ۱۰۰ هزار دلار صادر 
ش��ده که به لحاظ تعداد نسبت به صدور ۵۵۳ فقره در مدت 

مشابه سال گذشته ۱۲.۸ درصد کاهش داشت.

رئیس�پیشین�هیات�عامل�ایمیدرو:
ایمیدرو�به�موضوع�اکتشاف�معادن�ورود�پیدا�کند

معافیت�گمرکی��۱.۱میلیارد�دلاری�ماشین�آلات�صنعت�و�معدن

گروه معدن

مدیر مرک��ز تحقیقات فرآوری م��واد معدنی 
ای��ران گفت: تحقی��ق و توس��عه در معدنکاری، 
ه��م از جای��گاه مصرف کننده و ه��م از جایگاه 
تولید کنن��ده قابل اهمیت اس��ت. این فعالیت ها 
روی فناوری ه��ای جدی��د در زمینه اکتش��اف، 
معدنکاری، و فرآوری هم برای تولید کننده و هم 

برای مصرف کننده اهمیت دارد.
به گزارش ایرنا، مجی��د وفایی فرد اظهار کرد: 
تحقیق و توس��عه موفق، فناوری جدیدی تولید 
می کند ک��ه هزین��ه تولید را کاه��ش، کیفیت 
کالاهای معدنی موجود را افزایش، اثرات مخرب 
محیط زیستی را کم، و ایمنی و سلامتی را بهبود 
می بخشد، بنابراین بیشترین منفعت شامل حال 

مصرف کننده می شود.
وی گفت: اکنون برخی شرکت های معدنکاری 
سرمایه گذاری خوبی در زمینه تحقیق و توسعه 
دارن��د، اما ای��ن مقدار کافی نیس��ت و در آینده 
نزدیک، این صنعت ب��ا چالش های زیادی مانند 
افزایش تقاضا از سوی کشورهای در حال توسعه، 
رویکرد عمومی برای اس��تفاده از کانی های عیار 
پایی��ن، تاکی��د روزافزون ب��رای کاهش مصرف 
انرژی، و کاهش نش��ر دی اکسیدکربن رو به رو 
اس��ت. برای غلبه بر چالش  ها، ای��ن صنایع نیاز 
دارند تحقیق و توس��عه را بطور قابل ملاحظه ای 
افزای��ش دهند. به محض اینکه جهان وارد دوره 
قطعیت نیافتن اقتصادی ش��ود، این بخش نیاز 
خواهد داش��ت که رویکردش به س��مت تحقیق 
و توس��عه را تصحی��ح کند، درب��اره همکاری با 
دانشگاه ها و همکاری های تحقیقاتی با شرکت ها 
و موسس��ه های دیگ��ر تجدید نظ��ر کن��د، و در 

سرمایه گذاری تحقیق و توسعه خلاق تر باشد.
وفایی ف��رد تصریح کرد: واقعی��ت اینکه میزان 
رشد سرمایه گذاری در بخش معدنکاری و فلزات 
نس��بت به بخش ه��ای دیگر مانند داروس��ازی 
خیلی کمت��ر اس��ت، فاکتوره��ای مختلفی در 
این ام��ر دخالت دارن��د، یک��ی از دلایل اصلی، 
شکس��ت پروژه ه��ای تحقیقاتی اس��ت که برای 
آنه��ا س��رمایه گذاری هنگفتی انجام ش��ده بود. 
بخش عمده این شکس��ت ها مربوط به ش��رایط 
ب��د بازار اس��ت، ب��ه طور مث��ال هزین��ه بالای 
عملیات، نرخ پایین فلزات، اس��تفاده شتابزده از 
فناوری های��ی که هنوز برای مقی��اس بالا اثبات 
نش��ده اند، نی��ز در این شکس��ت ها نقش دارند، 
بنابراین دلای��ل زیادی وج��ود دارد که صنعت 
استخراجی از سرمایه گذاری تحقیقاتی بزرگ و 
با ریسک بالا دور ش��ده است. کاهش تحقیق و 
توسعه در اس��تخراج مواد معدنی و فلزات اولیه 
در تحقیقات دانش��گاهی هم اتفاق افتاده است. 
بعضی دانش��کده های معدنکاری اسمشان را به 
»مهندسی زمین و محیط زیست« تغییر داده اند 
ک��ه این تغییر  نام باعث ش��ده اف��راد کمتری در 

رشته معدن ثبت نام کنند.
وفایی فرد گف��ت: بنابراین باوجود همه معایب 
ذکر شده باید بخاطر داشت که تحقیق و توسعه 

قس��مت اصلی اقتصاد است و تابع موج ها و روند 
و وضعی��ت عموم��ی اقتصاد اس��ت. تعداد کمی 
از کمپانی ه��ای معدن��کاری بی��ش از ۵ درصد 
درآمدش��ان را صرف تحقیق و توسعه می کنند و 
البته تعداد کمی حدود یک درصد از درآمدشان 
را ص��رف اینکار می کنند. ای��ن میزان تحقیق و 
توس��عه در مقایس��ه با بخش ه��ای دیگر که به 
عنوان بخش های با فناوری پیش��رفته ش��ناخته 

می شوند، خیلی کم است. 
مدیرمرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران، 
رویکردی را در صنعت معدنکاری پیش��نهاد داد 
و تش��ریح کرد: افزایش راندمان انرژی و کاهش 
اتلاف، رویکرد بس��وی عملیات پیوسته، افزایش 
قابلیت اطمینان و در دس��ترس بودن، عملیات 
س��ریعتر و اتوماس��یون برای کاهش هزینه های 
انس��انی، مکانیزاس��یون و مونیتورینگ بیشتر، 
موبایل سازی سریع و توسعه سیستم های سیار، 
باطله های حداقل و توانایی استفاده از منابع عیار 
پایین با هزینه کم، گا م هایی است که می توان در 

صنعت معدنکاری برداشت.
وی ب��ه رویکرد صحیح به جنب��ه دانش بنیان 
معدنکاری اش��اره ک��رد و گف��ت: دانش، نقش 
مکم��ل عملی��ات را ب��ه عه��ده دارد و ب��رای 
تاثیرگذاری بیش��تر، نیروهای انس��انی با قابلیت 
و توانای��ی مختل��ف نیاز اس��ت و بای��د به جای 
»عملیات«، روی »تولید ارزش« تمرکز داش��ت. 
ن��وآوری م��داوم، کلی��د دس��تیابی ب��ه مزایای 
بلندمدت است، اما ابداعات در صنعت معدنکاری 
با س��رمایه گذاری کم در تحقیق و توسعه، روابط 
رقابتی تامین کننده ها، تمرکز شرکت ها بر روی 
واژه های چون کمت��ر، بزرگ تر، عمر طولانی تر، 
و... رو به رو اس��ت. بر  اساس الگوبرداری تحقیق و 
توسعه و سرمایه گذاری روی ایده ها و نوآوری ها 
معدن��کاری  ش��رکت های  دیگ��ر،  صنای��ع  در 

بای��د س��رمایه گذاری تحقیق و توس��عه ش��ان 
 را از ۰.۲۵ت��ا ۰.۶ درص��د ب��ه یک ت��ا ۲ درصد 
افزای��ش دهن��د. وفایی فرد همچنی��ن در رابطه 
ب��ا هم��کاری گس��ترده و ن��وآوری ب��از گفت: 
س��رمایه گذاری مش��ترک، ریس��ک و درآم��د 
مش��ترک در پ��ی خواهد داش��ت. اگ��ر صنعت 
معدنکاری بخواهد جایگاه مناس��ب خود را پیدا 
کند و بعنوان صنعتی پیشرو باشد، باید رویکرد 
جدیدی اتخاذ کند و سرمایه پایدار فراهم کند. 

به گفت��ه مدیرمرکز تحقیقات ف��رآوری مواد 
معدنی ایران، برای رس��یدن صنعت معدنکاری 
به جای��گاه واقعی خود م��واردی نظیر  افزایش 
س��رمایه گذاری و س��رمایه گذاری هوش��مند در 
تحقیق و توس��عه، تغییر دیدگاه محافظه کارانه 
به دیدگاه ریس��ک پذیر، توج��ه ویژه به ابداعات، 
هم��کاری باز و گس��ترده با ش��رکت های دیگر، 
همکاری نزدیک و گسترده با دانشگاه ها، اقتصاد 
دانش بنیان و ش��اخص های تحقیق و توس��عه را 

برشمرد.
وی اقتص��اد دانش بنی��ان را کلی��د توس��عه 
رقابت پذیری ملی در س��طح بین المللی دانست 
و گفت: دس��تیابی به اهداف اقتصاد مقاومتی به 
وی��ژه در حوزه اش��تغال نیروهای تحصیل کرده 
و جوان را محقق می کند. یکی از ش��اخص های 
برنامه توسعه اقتصاد دانش بنیان شاخص جهانی 
نو آوری Gll اس��ت که به صورت سالانه منتشر 
می شود و خوشبختانه در ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومت��ی نیز به عنوان یک��ی از ابزارهای پایش 

تعیین شده است.
وفایی فرد افزود: براس��اس نس��خ اخیر گزارش 
ش��اخص جهانی نوآوری وضعیت این ش��اخص 
در ای��ران در بی��ن بیش از ۱۲۰کش��ور روند رو 
به رش��دی در اث��ر اتخاذ سیاس��تی های اقتصاد 
مقاومتی و توس��عه اقتصاد دانش بنیان داش��ته 

و از رتب��ه ۱۲۰ در س��ال ۲۰۱۴ به ۷۵ در طی 
۳س��ال بعد ارتقاء یافته اس��ت که کش��ور را در 
می��ان اقتصادهای با بیش��ترین رش��د در زمینه 
ن��وآوری و نی��ز پیش��رو در ن��وآوری در منطقه 
 آس��یای جنوبی و مرک��زی بعد از کش��ور هند 
ق��رار می دهد.هرچن��د رتب��ه ۷۵ ب��ا توج��ه به 
ظرفیت های ملی و توانمندی های نوآورانه، نشان 
دهنده واقعیت کش��ور نیس��ت لیکن مدل های 
بین الملل��ی غالبا ب��ه دلیل برخ��ی رویکردهای 
خ��اص و نیز چالش های موج��ود در جمع آوری 
 اطلاع��ات، اب��زار دقیق��ی ب��رای اندازه گی��ری 

نیستند.
مدیرمرک��ز تحقیق��ات فرآوری م��واد معدنی 
ایران با اش��اره به ش��اخص مهم دیگر تش��ریح 
کرد: س��هم هزینه کرد تحقیق و توسعه از تولید 
ناخالص داخلی از پارامترهای دیگر است که در 
نوش��تارهای مختلف پیشین آورده شده، باوجود 
توس��عه و ارتقای کشورهای توسعه یافته در این 
ش��اخص در محدوده ۵ و ۴درصد، سهم هزینه 
ک��رد تحقیق و توس��عه از تولید ناخالص داخلی 
کشورناچیز است، اما بر اساس آمار اعلامی طی 
دوره یاد ش��ده از ۰.۴۲ درصد به ۰.۸۳ درصد و 
تعداد پژوهش��گران به بی��ش از ۲ برابر )از ۹۱به 
۱۸۴ ه��زار نف��ر( افزایش یافته ک��ه این بهبود 
مناسب به نظر می رسد، ولی با واقعیت های کشور 
و هدف گذاری اس��ناد بالادستی در سیاست های 
کلی علم و فناوری و نقش��ه جامع علمی کشور 
در دس��ت یابی به س��هم ۴درص��دی تحقیق و 
 توسعه از تولید ناخالص داخلی فاصله معناداری 
دارد. وی افزود: به عنوان نمونه بر اس��اس قانون 
بودجه سالانه کشور سهم تحقیق و توسعه صرفا 
با تامین دولتی از تولید ناخالص داخلی دس��ت 
کم یک درصد است که تحقیق و توسعه با منابع 
بخ��ش خصوصی ش��رکت های ب��زرگ دولتی و 

عمومی را شامل نمی ش��ود.این امر لزوم اصلاح 
و واقعی س��ازی آمار و اطلاعات تحقیق و توسعه 
کش��ور در مراجع مل��ی و بین المللی را مضاعف 

می کند.
وفایی ف��رد ادامه داد: نکته مه��م دیگری که 
در این ارتباط مغفول واقع ش��ده، توازن نداشتن 
در س��هم هزینه کرد تحقیق و توس��عه از تولید 
ناخالص داخلی در بخش های مختلف اقتصادی 
اس��ت ک��ه بدقوارگی رش��د پژوهش و توس��عه 
فن��اوری در بخش هایی چون صنایع نفت و گاز، 
معدن، کش��او رزی، صنایع دفاعی و...را جلوه گر 
س��اخته و باتوجه به این مهم می تواند توس��عه 
مت��وازن هم��ه بخش ها به خص��وص بخش های 
 ب��ا مزیت نس��بی در اقتص��اد کش��ور را بدنبال 

داشته باشد.
همچنی��ن ب��ا توجه ب��ه اینکه هزین��ه کرد و 
فعالیت ه��ای تحقی��ق و توس��عه از موضوع های 
کلیدی مرتبط با رش��د و توسعه بازار شرکت ها 
و موسس��ات بزرگ و پیش��رو تولیدی، صنعتی 
ومعدنی است، جمع آوری آمار و اطلاعات تحقیق 
و توسعه شرکت ها و موسسات تاثیر قابل توجهی 
در بهب��ود آم��ار و اطلاع��ات کش��ور ب��ا هدف 
سیاست گذاری های داخلی ونیز رتبه بندی های 

بین المللی خواهد داشت.
 خوش��بختانه ب��ا اقدام ه��ای خوب��ی ک��ه در 
معاونت علمی ریاس��ت جمهوری ب��ا هماهنگی 
مرک��ز آمار ایران که متول��ی پیمایش تحقیق و 
توس��عه در کش��ور است انجام ش��ده، تمرکز بر 
تحقیق و توس��عه که از مهم ترین ش��اخص های 
تدوی��ن سیاس��ت های حمایت��ی  ب��ا  مرتب��ط 
نی��ز  و  اقتص��ادی  و  صتعت��ی  بنگاه ه��ای  از 
رتبه بندی ه��ای بین المللی ح��وزه علم، فناوری 
 و نوآوری محس��وب می ش��ود م��ورد تاکید قرار 

گرفته است.

نقش پژوهش و توسعه فناوری در اعتلای معادن
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راهکار توسعه معادن
یک عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: ما داشته های معدنی 
ارزشمندی داریم و می دانیم که توسعه یافته نیستند، لذا با 
توجه به کاهش اهمی��ت و تقاضای جهانی برای نفت، یکی 
از مسیر های توس��عه اقتصادی کشور ایجاد مراکز تعالی در 

حوزه معادن و فلزات است.
علیرضا کلاه��ی صمدی در گفت وگو با ایراس��ین درباره 
چالش اصلی صنعت کشور گفت: به طور کلی ما در صنعت 
با یک چالش اساس��ی رو به رو هس��تیم و آن تعدد و کوچک 
ب��ودن واحد های صنعتی اس��ت و این واحده��ا یک رقابت 
مخرب با ه��م را در پیش گرفته اند و توان مالی و مدیریتی 

که بخواهند کارشان را توسعه بدهند؛ ندارند.
وی در ادامه اف��زود: این اتفاق در حوزه معادن هم افتاده 
است و افرادی که خیلی توانمند نبوده یا اهلیت نداشته اند، 
معدنی را ثبت کرده اند و بعدا به علت افزایش ارزش معدن، 
قیمت های غیرواقعی ب��رای معدن خود در نظر گرفته اند یا 

به دنبال توس��عه و تجمیع مع��ادن نبوده اند و موضوعاتی از 
این دست باعث شده توسعه معادن سرعت پایینی در کشور 

داشته باشد.
 لذا دولت باید یک سختگیری در زمینه توسعه و مالکیت 
مع��ادن در پیش بگیرد. موض��وع بع��دی دادن امتیاز های 
درس��ت به توسعه معادن است. به عنوان مثال در استخراج 
س��نگ آهن با خل��وص پایین، در بعض��ی از معادن می توان 
مقدار زی��ادی ولنیوم اس��تخراج ک��رد. البته م��ا خودمان 
قابلیت خالص س��ازی آن را نداریم و چینی ها آن را با عنوان 
س��نگ آهن ناخالص ارزان تر از ما می خرند و بعد ولنیوم آن 

را استخراج می کنند. 
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در زمینه ارائه 
راهکار برای توسعه معادن گفت: باید برای توسعه واحدهای 
فرآوری و پیش��رفت آنها در زمینه علم اکتشاف برنامه ریزی 
دقیق��ی صورت بگیرد. یک��ی از این راهکاره��ا ایجاد مراکز 

تعالی است. این مراکز تعالی باید از سوی دولت ایجاد شود 
و در فاز نخست که کار با ریسک بالا همراه است، دولت کار 

را شروع کند و هسته اولیه را شکل دهد. 
در این مراکز تعالی، هم سرمایه گذاری صورت می گیرد و 
هم نیروی انس��انی تربیت می شود و در ادامه مشارکت های 
خصوصی و دولتی ش��کل می گی��رد و نیروهایی که در این 
مراک��ز تربیت ش��ده اند؛ بعدا خودش��ان وارد کس��ب و کار 
می ش��وند و در بخش های خصوصی توانمند مشغول به کار 

می شوند.
 این روندی بوده که خیلی از کش��ورهای دنیا آن را طی 
کرده اند و مصداق آن هم شکل گیری هسته دارویی پزشکی 

در ایالت باسک اسپانیا است.
کلاهی خاطر نشان کرد: ما داشته های معدنی ارزشمندی 
داری��م و می دانیم که توس��عه نیافته هس��تند و با توجه به 
کاه��ش اهمی��ت و تقاض��ای جهانی ب��رای نف��ت، یکی از 

مس��یر های توس��عه اقتصادی ایجاد مراک��ز تعالی در حوزه 
معادن و فلزات است. باید یک سری از قابلیت ها را در کشور 
توسعه بدهیم. به عنوان مثال یکی از نمونه های عدم توسعه 
یافتگی در معادن ما در بخش آلومینیوم اس��ت. قدمت این 
صنعت در ایران به بیش از ۵۰ س��ال می رسد اما کل تولید 

کشور ما به اندازه شرکت دوبال نیست. 
تازه اگر به موازات آن واحد آلومینیوم امال ابوظبی را هم 
اضافه کنیم، میران تولید آنها به چندین برابر کل کش��ور ما 
می رس��د و می بینیم که الان دوبال خودش صاحب فناوری 
تولید آلومینیوم شده اس��ت ولی ما برای احداث واحدهای 

آلومینیوم خودمان در کشور وابسته به چین هستیم.
 در بقی��ه صنایع هم همین گونه اس��ت و اگر قرار اس��ت 
با توج��ه به منابع خدادایمان به یکی از کش��ورهای مدعی 
حوزه معادن و فلزات تبدیل شویم، باید سعی کنیم خودمان 

فناوری را توسعه دهیم.

استراتژیفراموششدهبرایزغالسنگ
طرح جامع زغال سنگ بایگانی شد؟

منیر حضوری
خبرنگار

موضوع طرح جامع زغال س��نگ از سال ۱۳۹۷ مطرح شد. 
در واقع ۲۲ اردیبهش��ت ۱۳۹۷ بود ک��ه رئیس هیات عامل 
ایمیدرو از نهایی شدن طرح جامع زغال سنگ پس از بازنگری 
و بررسی های متعدد خبر داد. به  این  ترتیب ایمیدرو از ۳ سال 
پیش، تدوین طرح جامع زغال س��نگ را با همکاری ش��رکت 
کاوش��گران ش��روع کرده که پس از چند بار بررسی، اکنون 

نهایی شده است.
 روزنام��ه  »روزگار مع��دن« درب��اره اینک��ه ط��رح جامع 
زغال س��نگ به چه م��واردی پرداخته و چق��در این طرح تا 
امروز عملیاتی شده، با کارشناسان گفت وگو کرده که در زیر 

می خوانید.
منابع زغال س��نگ ایران در کرمان، نایبند، ش��مال ش��رق 
خراسان، کاشان، اصفهان، مراغه و آذربایجان واقع  شده است. 
میزان ذخایر قطعی زغال س��نگ کشور حدود یک میلیارد و 
۱۵۰ میلی��ون تن و ذخایر احتمالی بی��ن ۱۱ تا ۱۴ میلیارد 
تن برآورد ش��ده است.  همچنین بیش��ترین ذخایر اکتشاف 
ش��ده مربوط به ۴ ناحیه طبس، کرمان، البرز مرکزی و البرز 
ش��رقی اس��ت. لازم به ذکر است که بیش از ۹۰ درصد تولید 

زغال سنگ کشور از نوع کک شو است.

وجیه اله  جعفری عضو 
شورای عالی معادن شد

در حکمی از س��وی علیرضا رزم حسینی وزیر 
صنع��ت، معدن و تج��ارت، وجیه ال��ه جعفری، 
رئی��س هی��ات عام��ل ایمی��درو ب��ه عضویت 

شورای عالی معادن درآمد.
به گ��زارش ش��اتا، در حک��م وزی��ر صنعت، 
معدن و تجارت آمده اس��ت: وجیه اله جعفری، 
مع��اون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت و رئیس 
هیات عامل س��ازمان توس��عه و نوسازی معادن 
و صنای��ع معدن��ی ایران ب��ا عنایت ب��ه تعهد، 
تخصص و تجربیات علمی و عملی و ارزش��مند 
جنابعال��ی، در اج��رای بند ۸ م��اده ۱۲ قانون 
مع��ادن و اصلاح��ات آن، به موج��ب این حکم 
 ب��ه عن��وان »عضو ش��ورای مع��ادن« منصوب 

می شوید.
امی��د آن دارد ک��ه با همکاری س��ایر اعضای 
ش��ورای مذکور در انجام وظایف و مس��ئولیت 

محوله موفق و موید باشید.

کمک ۵ میلیارد تومانی 
»گهرزمین« به مراکز 

درمانی و امدادی
در  و  حمایت��ی  اقدام��ات  ادام��ه  در 
س��وی  از  اجتماع��ی  فعالیت ه��ای  راس��تای 
ش��رکت گهرزمی��ن به ح��وزه ام��داد و درمان 
 شهرس��تان مبل��غ ۵میلی��ارد توم��ان کم��ک

شد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت س��نگ آهن 
گهرزمی��ن، از این مبل��غ ۲/۵ میلی��ارد تومان 
به کمیت��ه امداد ام��ام خمینی ب��رای حمایت 
از مددجوی��ان ای��ن مرک��ز در ای��ن ش��رایط 
درنظر گرفته ش��د و ۲/۵میلی��ارد تومان نیز به 
دانش��کده علوم پزشکی س��یرجان برای خرید 
 تجهی��زات و نیازه��ای بیمارس��تانی تحوی��ل 

شد.
همچنی��ن پی��ش از ای��ن نی��ز همزم��ان با 
ش��یوع کرون��ا، از س��وی ش��رکت گهرزمی��ن 
اقدام��ات حمایت��ی دیگ��ری نی��ز ب��ه مراک��ز 
گرفت��ه  ص��ورت  بهداش��تی  و   درمان��ی 

است. 
شرکت سنگ آهن گهرزمین همچنان آمادگی 
دارد در ای��ن زمین��ه و ب��رای رفاه ح��ال مردم 
 س��یرجان ه��ر گون��ه حمای��ت لازم را به عمل 

آورد.
در همی��ن رابط��ه موس��ی نصرالله پ��ور قائم 
مقام دانش��کده علوم پزش��کی ضم��ن تقدیر از 
ش��رکت س��نگ آهن گهر زمین بخاطر اقدامات 
حمایتی این ش��رکت از گذش��ته تاکنون اظهار 
 ک��رد: با مبل��غ اهدایی گهرزمین یک دس��تگاه
»Rea time PCR  « برای آزمایش��گاه کرونا و 
 »Arthroscope« یک دستگاه ارتروس��کوپ
ب��رای ات��اق عم��ل بیمارس��تان ام��ام رضا)ع( 
جمع��ا ب��ه ارزش ۲۵ میلیارد ری��ال خریداری 
ش��د ک��ه ج��ا دارد از ط��رف خ��ودم و س��ایر 
ای��ن  از  بیمارس��تان  و  دانش��کده  مس��ئولان 
 اق��دام انس��ان دوس��تانه این ش��رکت تش��کر 

کنم.
وی افزود: دس��تگاه ویژه آزمایش کرونا یکی 
از تجهیزات پیشرفته پزشکی برای آزمایش این 
ویروس هس��ت و ارتوروس��کوپ نیز دستگاهی 
اس��ت که درون مفاص��ل را در براب��ر دیدگان 
پزش��ک متخص��ص جراح ق��رار می ده��د و از 
 کش��فیات قابل توجه پزش��کی در ای��ن رابطه

 است.
 در روش  نوی��ن درم��ان مفاصل با دس��تگاه 
ارتروس��کوپ، جراح با چشم خود درون مفصل 
ف��رد آس��یب دی��ده را می بیند و آس��یب های 
آن  ترمی��م  ب��ه  و  داده  تش��خیص  را   آن 

می پردازد.
قائ��م مق��ام دانش��کده پزش��کی س��یرجان 
همچنی��ن گفت: بر اس��اس تفاهمنام��ه قبلی 
ب��رای س��اخت پردیس عل��وم پزش��کی که با 
پیگی��ری نماینده محت��رم و موافقت و حمایت 
هیات مدی��ره محت��رم گهرزمین محقق ش��ده 
اس��ت مقرر شد ش��رکت گهرزمین با اختصاص 
 ۲۰ میلی��ارد توم��ان در ای��ن زمین��ه همراهی

کند.
 وی گف��ت: در این رابطه زمین محل احداث 
پردی��س مش��خص ش��ده اس��ت و ان ش��اءالله 
ب��ه زودی در جلس��اتی ب��ا مدی��ران محت��رم 
ای��ن ش��رکت اقدام��ات بع��دی ب��رای احداث 
 س��اختمان اداری و آموزش��ی دانش��کده انجام

خواهد شد.

اخبار

برنامه ریزی برای توسعه معادن زغال سنگ

حمایت از سرمایه گذاران زغال سنگ

سخن پایانی...نقش پررنگ بخش خصوصی

س��عید صم��دی، دبیر انجمن زغال س��نگ ایران 
درب��اره ش��کل گیری ط��رح جامع زغال س��نگ به 
»روزگار مع��دن« گف��ت: ای��ن طرح س��ال ۱۳۹۷ 
تجمی��ع و برای اجرا به ش��رکت تهی��ه و تولید مواد 
معدنی ابلاغ شد. هدف آن بود که باتوجه به افزایش 
مصرف زغال س��نگ و منابع خوبی که کشور در این 
زمین��ه در اختیار دارد، برنامه ریزی مناس��بی برای 
توسعه معادن زغال سنگ انجام شود. به  این  ترتیب 
راه اندازی، تجهیز مع��ادن جدید و افزایش ظرفیت 
معادن موجود، افزایش ایمنی و احداث پایگاه امداد 

و نجات موردتوجه قرار گرفت. 
طرحی که رها شد �

صم��دی در پاس��خ به این س��وال که ام��روز این 
طرح به کجا رسیده، اظهار کرد: از آنجا که عملکرد 
چندان��ی از طرف مس��ئولان این طرح دیده نش��د، 
می توان گفت طرح جامع زغال س��نگ در عمل رها 
شده و تشکل ها و بخش  خصوصی متوجه نشدند که 
نتیجه به کجا رس��ید! او تصریح کرد: اگر در طول ۳ 
سال اخیر کاری در زمینه اقتصادی کردن و توسعه 
معادن زغال سنگ کشور انجام  شده، اغلب از ناحیه 

انجمن های تخصصی مربوطه بوده است. 
اقدام تشکل ها �

دبیر انجمن زغال س��نگ ایران در پاس��خ به این 
سوال که انجمن زغال س��نگ تاکنون چه اقداماتی 
برای عملیاتی کردن طرح جامع زغال س��نگ انجام 
داده، گف��ت: این انجمن در رس��یدن زغال س��نگ 
به نرخ واقعی نقش مثبتی داش��ته اس��ت. پیش  از 
این نرخ زغال در کش��ور در مقایس��ه با نرخ جهانی 
بس��یار پایین بود که به همان نسبت موجب می شد 
فعالی��ت معادن زغال س��نگ غیراقتصادی ش��ود و 
در نتیجه معادن زغال س��نگ به تدریج با مش��کل و 
بحران مالی روبه رو ش��دند. از طرف دیگر به نسبت 
افزای��ش نرخ تورم و هزینه تولید، نرخ زغال س��نگ 
افزایش پیدا نمی کرد. صمدی با اش��اره به جلسات 
س��الانه میان فعالان حوزه زغ��ال و ذوب آهن برای 
افزای��ش قیمت ها گفت: اغلب در ابتدای هر س��ال 
جلس��ه ای برگزار می ش��د تا نرخ زغ��ال ۲۰ درصد 
افزای��ش پیدا کند. از آنجا که در برنامه ها مطرح بود 
که باید ن��رخ زغال پیش بینی پذیر و آینده آن برای 
سرمایه گذاران بخش فولاد شفاف باشد، مطرح شد 

ن��رخ زغال باید به نرخ فولاد وصل و بر این اس��اس 
تعیین ش��ود. دبیر انجمن زغال س��نگ ایران ادامه 
داد: براس��اس روال جهانی مطرح شد که نرخ زغال 
باید تفاوت ۲ درصدی با افزایش نرخ فولاد داش��ته 
باشد که در نهایت با فرازونشیب زیاد این عدد روی 
۲۶.۵ درصد تصویب ش��د. از اواخر سال ۱۳۹۷ نرخ 
زغال س��نگ شناور ش��د و روند افزایشی پیدا کرد. 
صمدی خاطرنش��ان کرد: به دلیل اینکه زغال سنگ 
به فولاد وصل شد از تحولات فولاد به نتایج مثبتی 
رس��ید. با اینکه هنوز نرخ این ماده معدنی تا نقطه 
مطلوب فاصله دارد، تحولات مثبتی برای تغییر نرخ 

آن را شاهد بوده ایم. 
سهم زغال در افزایش اشتغال �

دبیر انجمن زغال سنگ ایران درباره اینکه یکی از 
موارد موردتوجه در طرح زغال س��نگ بحث افزایش 
اش��تغال است، گفت: به نسبت سایر معادن و صنایع 
معدنی زغال س��نگ بالاترین ضریب اشتغال را دارد. 
زغال سنگ بخشی کارگربر است و براساس عملکرد 
نیروی انس��انی پیش می رود؛ به  این  ترتیب ضریب 
اشتغال آن بالا است. براساس آمار اشتغال مستقیم 

این حوزه در شرایط حاضر حدود ۱۷ هزار نفر است. 
البت��ه برخی بر عدد ۳۰ هزار نفر تاکید دارند که در 
واقع اغراقی بیش نیس��ت. او تصریح کرد: از آنجا که 
به نس��بت س��ایر صنایع معدنی ضریب هزینه حوزه 
زغال سنگ بسیار پایین است، فعالیت در این بخش 

سودآور است. 
ارزان و به نفع فولادسازان �

صم��دی با اش��اره به ارزان بودن زغال س��نگ در 
داخل کشور گفت: در حال  حاضر اگر یک فولادساز 
بخواهد زغال سنگ را از خارج کشور تهیه کند، نرخ 
تمام ش��ده آن به طور تقریبی ۶۰ درصد بالاتر از نرخ 
داخلی اس��ت؛ بنابراین نرخ زغال س��نگ در کش��ور 

بسیار ارزان و به نفع فعالان فولاد است.
نیازمند یک بانک اطلاعاتی �

دبیر انجمن زغال س��نگ ایران درباره این موضوع 
که براس��اس طرح جامع زغال س��نگ قرار بود بانک 
اطلاعات��ی مربوط به زغال س��نگ ایجاد ش��ود، چرا 
ای��ن هدف هنوز عملیاتی نش��ده، گف��ت: قرار بود 
این اتفاق بیفتد اما مس��ئولان مربوطه باید پاس��خ 
دهن��د که چرا عملیاتی نش��د! باتوجه به جای خالی 

ی��ک بان��ک اطلاعاتی چند وقتی اس��ت که انجمن 
زغال سنگ خود وارد عمل شده و حدود ۳ ماه است 
که بانک اطلاعات معادن زغال سنگ را تشکیل داده 
است. برای این کار از مشاوران و مهندسان باتجربه 

زغال سنگ بهره برده ایم. 
انجمن زغال س��نگ تلاش ک��رده بانک اطلاعات 
زغال س��نگ ای��ران را به روز و با دقت به س��رانجام 
برس��اند. امیدواری��م تا آخر س��ال در ای��ن حوزه به 

نتیجه برسیم.
زغال سنگ منبعی فراموش شده �

صمدی با بیان اینکه در کش��ور ما به زغال سنگ 
آنطور که باید بها داده نمی شود، تصریح کرد: با اینکه 
زغال س��نگ یک منبع انرژی است و در کشورهای 
دیگر موردتوجه بهینه قرار دارد، در کشور ما به دلیل 
تمرکز بر نفت و گاز مورد فراموشی قرار گرفته است. 
دبیر انجمن زغال س��نگ ای��ران  در پایان تصریح 
ک��رد: مرکزی به عنوان متولی زغال س��نگ در همه 
جای دنیا وجود دارد. از آنجا که این منبع ارزان نرخ 
اس��ت، هنوز ۶۰ درص��د انرژی کش��ورها را تامین 
می کند؛ از  همین  رو بیشتر از اینها باید به آن بها داد .

جواد برزگران، کارش��ناس معدن ب��ا بیان اینکه طرح 
زغال س��نگ ب��رای تامین نیاز طرح جام��ع فولاد تدوین  
شده، به »روزگار معدن« گفت: در سال ۱۳۹۳ مناقصه ای 
برگزار ش��د و ش��رکت هایی که برنده ش��دند طرح جامع 

زغال سنگ را تهیه و تدوین کردند. 
این کارشناس معدن درباره این مسئله که نقش بخش 
 خصوصی در عملیاتی ش��دن این طرح چقدر مهم است، 
اظهار کرد: برای عملیاتی ش��دن طرح، بخشی از وظایف 
برعهده دولت و بخشی برعهده بخش خصوصی گذاشته 
 ش��ده اس��ت. به تدریج وظیفه تامین زغال س��نگ بیشتر 
برعهده بخش خصوصی گذاش��ته  ش��ده اس��ت. در واقع 
دولت دس��ت از این حوزه کش��یده و تمایل دارد بخش 

خصوصی نقش پررنگ تری در آن ایفا کند. 
کمک به توسعه اقتصادی �

برزگران درباره اهمیت چنین طرح هایی برای کمک به 

توس��عه اقتصادی کشور گفت: به طور حتم تهیه و تدوین 
چنی��ن طرح هایی برای اقتصاد مع��دن و در کل اقتصاد 
کش��ور مثبت است. در هیچ بخشی نمی توان بدون طرح 
جامع و برنامه ریزی پیش رفت که بخش معدن نیز از این 
قاعده مستثنا نیست و باید برای آن استراتژی مشخصی 

تعریف شود. 
هیچ گاه زغال سنگ مستقل نبوده است �

این کارشناس معدن در پاسخ به این سوال که باوجود 
اهمیت داش��تن برنامه اس��تراتژیک چ��را چنین طرحی 
پی��ش  از این تهیه نش��ده، گف��ت: هرچند در گذش��ته 
طرح هایی در این حوزه تدوین  ش��ده اما در آنها هیچ گاه 
زغال س��نگ به  طور مستقل مطرح نبوده و اغلب آن را در 

دل طرح جامع فولاد بررسی کرده اند.
 زغال س��نگ، س��نگ آهن و مواد معدن��ی دیگر که در 
فولاد اس��تفاده می شود همه در یک طرح قرار داشته اند 

اما باتوجه به نیازی که احساس می شد، این طرح به شکل 
مس��تقل س��ال ۱۳۹۳ به عنوان طرح جامع زغال سنگ 

مطرح شد. 
و  � ش�و  کک  زغال ه�ای  خال�ی  ج�ای 

حرارتی
برزگران در پاس��خ به این س��وال که جای چه چیزی 
در طرح جامع زغال س��نگ خالی است، گفت: زغال های 
کک ش��و و حرارت��ی در ای��ن ط��رح جایگاه��ی ندارند، 
ای��ن در حالی اس��ت که این نوع زغال ها در کش��ورهای 
دیگ��ر جای��گاه مهم��ی را به خ��ود تخصی��ص داده اند. 
به ط��ور مث��ال در تامین برق از آنها اس��تفاده می ش��ود. 
او خاطرنش��ان ک��رد: ایران ظرفیت خوبی برای توس��عه 
چنی��ن ماده معدنی دارد. زغال ه��ای حرارتی در منطقه 
 طبس بس��یار زیاد اس��ت و برای بهره برداری از آن باید 

چاره اندیشی کرد.

طرح جامع زغال س��نگ از سال ۱۳۹۳ به طور خاص مورد توجه قرار گرفته و در 
سال ۱۳۹۷ تجمیع و برای اجرا به شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ابلاغ  شده است. 
از آنجا که پیش  از این زغال سنگ در کنار مباحث فولاد موردتوجه قرار می گرفت، 
نیاز به تدوین یک طرح جامع و برنامه بلند مدت برای زغال س��نگ احس��اس شده 
بود. هدف طرح جامع زغال سنگ این است که باتوجه به افزایش مصرف زغال سنگ 
و منابع خوبی که کش��ور در این زمینه در اختیار دارد، برنامه ریزی مناس��بی برای 
توس��عه معادن زغال سنگ ش��کل گیرد. این در حالی است که به باور کارشناسان 
چنین طرحی در عمل رهاش��ده و مشخص نیست چه س��رانجامی داشته باشد. با 
اینکه زغال سنگ یک منبع انرژی است و در کشورهای دیگر موردتوجه بهینه قرار 
دارد، در کشور ما به دلیل تمرکز بر منابع دیگر ازجمله نفت و گاز هنوز موردتوجه 
چندانی قرار نگرفته اس��ت.  از آنجا که س��هم بخش خصوصی و تشکل های مرتبط 
با زغال سنگ در این طرح پررنگ است، آنها سعی کرده اند وارد عمل شوند؛ به طور 
مثال چند ماهی اس��ت که انجمن زغال س��نگ ایران دست به تهیه بانک اطلاعاتی 
زغال سنگ زده تا از دانش مشاوران و مهندسان باتجربه برای توسعه آمار و اطلاعات 

معادن زغال سنگ بهره ببرد.

در بانک اطلاعاتی طرح جام��ع زغال، گردآوری اطلاعات 
همه معادن کش��ور، طبقه بندی آنها و نیز بانک اطلاعاتی در 

نرم افزار ArcGIS انجام شده است.
مع��ادن  شناس��نامه  اطلاعات��ی،  بان��ک  ای��ن  در   
مع��دن، مش��خصات لای��ه  ش��امل مش��خصات عموم��ی 
زغال س��نگ، خصوصی��ات فیزیک��ی و ش��یمیایی، ذخی��ره 

ش��ده  درج  معدن��کاری  روش  و  تولی��د  می��زان   مع��دن، 
اس��ت. به گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران، مهدی کرباسیان، رئیس وقت 
هیات عامل ایمیدرو در جلسه بررسی طرح جامع زغال سنگ 
که با حضور فعالان زغال س��نگ، تش��کل ها و مدیران وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت و ایمیدرو برگزار ش��د، اظهار کرد: 

براساس این طرح از سرمایه گذاران حوزه زغال سنگ حمایت 
می شود. 

کرباسیان تاکید کرد: ایمیدرو از ۳ سال پیش، تدوین طرح 
جامع زغال سنگ را با همکاری شرکت کاوشگران آغاز کرده 
که پس از چندین بار بررس��ی، این طرح اکنون نهایی شده 

است. 

هرمز ناصرنیا، عضو س��ازمان نظام مهندس��ی معدن نیز با 
تاکید بر اهمیت بهبود ساختارها گفت: باتوجه به اشتغال ۳۰ 
هزار نفر در برنامه جامع زغال سنگ، توسعه آموزش در سطح 
دانشگاه و صنعت ضروری است. به گفته این فعال معدنی باید 
یک مرکز متولی زغال س��نگ در کشور تشکیل شود و بانک 

اطلاعاتی مربوط به زغال سنگ داشته باشیم.
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مدی��ر تحقیق و توس��عه ذوب آهن با اش��اره ب��ه اینکه در 
س��ال های اخی��ر، فرآیندها و فعالیت های تحقیق و توس��عه 
مورد اقب��ال ویژه  مدیریت این ش��رکت قرارگرفته، گفت: بر 
ای��ن مبن��ا ذوب آهن اصفهان با س��ابقه ای بالغ بر ۵۰ س��ال 
فعالیت و داش��تن واحد تحقیق و توس��عه ای با عمری بیش 
از ۳۰ س��ال، از ام��کان بهره من��دی از مزای��ای فرآیندهای 
مذک��ور و ق��رار گرفت��ن در جای��گاه وی��ژه و مطل��وب، در 
 س��ال های اخی��ر تلاش ه��ای بس��یاری در این ب��اره انج��ام

 داده است.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ذوب آهن اصفه��ان، مرتضی 
ش��یرین    پرور اف��زود: در واح��د تحقیق و توس��عه ذوب آهن 
فعالیت های تحقیق و توسعه در زمینه هایی همچون طرح ها، 
پروژه ه��ا و فعالیت ه��ای بومی س��ازی قطع��ات، تجهیزات، 
فرآیندها و طرح ها، فعالیت های مرتبط با توس��عه محصول و 
فعالیت های مرتبط با حل مس��ئله و بهبود فرآیندهای کاری 
و همچنین ارتقاء س��طح ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست، 
بازیافت پس��ماندها و همچنین در زمینه  منابع انسانی، بازار 
و مال��ی و همچنین طرح ها، پروژه ها و فعالیت های مرتبط با 
تعاملات پژوهش��ی -اجتماعی در حال پیگیری و انجام است 
که بر این اس��اس بخش وس��یعی از فعالیت ه��ا بر تعریف و 

اجرای پروژه های مختلف متمرکز است.
مدیر تحقیق و توس��عه شرکت تاکید کرد: این حمایت ها و 
اقدامات با اهدافی همچون پیش مطالعه جهت بررسی امکان 

اجرای پروژه های بزرگ )اس��تفاده در فاز مطالعات پروژه ها(، 
آش��نایی صنع��ت با عل��وم و فناوری های جدید، شناس��ایی 
و ح��ل مس��ائل و مش��کلات کوچ��ک و تش��ویق و ترغیب 
کارشناس��ان ش��رکت جهت ارتقای س��طح علمی در زمینه 
توانمندس��ازی Problem Solving، انج��ام رس��الت های 
اجتماع��ی در زمینه های��ی همچ��ون ایجاد امکان آش��نایی 
دانش��جویان دانش��گاه ها و موسسات آموزش��ی با صنعت در 
راس��تای توانمندسازی، ایجاد امکان آشنایی اساتید دانشگاه 
با صنعت، بازنگری و بهبود س��رفصل های درس��ی به منظور 
تدوین دوره های درسی صنعتی مورد نیاز، شناسایی نخبگان 
دانشگاهی متعهد جهت بررسی امکان به کارگیری و حضور 
در صنعت، ارتقا و بهبود مرزهای دانش و قابلیت اس��تخراج 
مق��الات در مجامع علمی با نام ذوب آه��ن اصفهان در حال 

پیگیری است.

ش��یرین پرور درب��اره می��زان تعامل مجموع��ه ذوب آهن 
بومی س��ازی،  جه��ت  دانش بنی��ان  ش��رکت های  ب��ا 
بنگاه ه��ای  دانش بنی��ان،  ش��رکت های  داد:  توضی��ح 
تحقیقاتی _ اقتص��ادی هس��تند ک��ه فعالیت آنه��ا بر مبنای 
بکارگی��ری جنبه ه��ای مختل��ف دانش��ی، عملیات��ی کردن 
 نتای��ج تحقیق��ات کاربردی و تولی��د محص��ول از ایده های 

علمی است. 
بر این اساس در بس��یاری موارد که تامین نیازمندی های 
صنعت��ی مس��تلزم اس��تفاده از جنبه های مختل��ف علمی و 
مبتنی ب��ر دانش اس��ت، با توج��ه به ظرفیت ه��ای مختلف 
موجود از قبیل منابع انس��انی نخب��ه، منابع علمی-صنعتی 
مکف��ی، تجهیزات پیش��رفته، نرم افزارها و س��خت افزارهای 
علمی و صنعتی، ادوات، تجهیزات و ماش��ین آلات پیشرفته، 
سیس��تم های انداره گیری دقیق و س��ایر امکان��ات مورد نیاز 
که اب��زار کار در فرآیندهای بومی س��ازی صنعتی هس��تند، 
این ش��رکت ها قابلیت همکاری و حضور در انجام طرح های 
بومی س��ازی را دارا بوده و در پروژه های متعدد از توانمندی 

این شرکت ها بهره گیری شده است.
وی تصری��ح کرد: ذوب آه��ن اصفهان ب��ا درک و پذیرش 
این واقعیت از س��الیان قبل و حتی از زمان تاسیس با ایجاد 
ظرفیت های لازم نه  تنها در امر بومی سازی ادوات، تجهیزات 
و قطعات مورد نیاز خود اقدام کرده، بلکه در بس��یاری موارد 
و بر اس��اس نیاز، ب��ا انعقاد قرارداده��ای تحقیقاتی با زمینه 

بومی سازی از کمک و همکاری این شرکت ها به نحو موثری 
بهره برده است.

ش��یرین پرور تاکید کرد: ذوب آهن اصفهان با بهره مندی از 
وج��ود کادری متخصص و مجرب و داش��تن امکانات فراوان 
براس��اس اعتقاد و ب��اور کلی حاک��م در کش��ور در این باره 
قدم های موثری را برداش��ت به نحوی که امروز در بسیاری از 

جنبه های کاری به صورت کامل خودکفا شده است.
مدی��ر تحقیق و توس��عه ذوب آهن اصفه��ان در این باره به 
موض��وع فرآیند تولی��د ف��ولاد ب��ه روش کوره بلند-کنورتر 
اکس��یژنی اش��اره کرد و گفت: درحال حاض��ر نه تنها قادر به 
راه اندازی و نصب تجهیزات تولید فولاد به این روش شده ایم 
بلکه در مواردی با بهینه س��ازی و اصلاح در برخی فعالیت ها 
نس��بت به بومی س��ازی فرآیند و اجرای چند طرح در کشور 

اقدام کرده ایم.
وی تاکید کرد: در زمینه بومی س��ازی قطعات و تجهیزات 
با توجه به سهولت دسترس��ی و جنبه های اقتصادی، مشابه 
با بس��یاری از کش��ورهای صاحب فن��اوری در برخی موارد، 
تامین برخی نیازمندی ها همچنان از خارج از کش��ور صورت 
می گی��رد، اما در مواردی که امکان تامین از خارج از کش��ور 
ب��ه دلایل مختلفی همچون تحریم وجود نداش��ته باش��د، با 
توجه ب��ه ظرفیت های مختل��ف موجود داخل��ی اقدام لازم 
صورت گرفته که بر این اس��اس بال��غ بر ۸۰ درصد از نیازها 

بومی سازی شده اند.

خودکفایی ذوب  آهن در تامین فناوری و تجهیزات 
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گروه معدن

در سال های اخیر فولاد مبارکه اصفهان همواره 
پیش��گام تحولات بزرگ در زمین��ه صنعت فولاد 
بوده است. طرح نورد گرم شماره ۲ و به روزرسانی 
و همگامی با تولیدکنندگان بزرگ جهان از  جمله 
طرح ه��ای ب��زرگ مط��رح در این زمین��ه بوده و 
امروز طرح تحول دیجیتال فولاد مبارکه اصفهان 
تازه ترین گام فولاد مبارکه اصفهان اس��ت. اجرای 
این طرح قرار اس��ت این شرکت را در افق ۱۴۰۴ 
ب��ه رتبه ای برس��اند که نه تنه��ا تأمین کننده نیاز 
داخلی باش��د، بلکه همگام و هم راس��تا با اقتصاد 
جهانی پیش رود. در واقع این گروه بزرگ تولیدی 
و صنعتی معتقد اس��ت در صورت��ی که بر مبنای 
طرح تحول دیجیتالی حرکت نکند، ممکن اس��ت 
مزیت های خود را از دس��ت بدهد و حتی در بازار 
داخل��ی نیز یارای رقابت با دیگر تولیدکنندگان را 
نداشته باشد؛ پس این طرحی برای بقاست و باید 

اجرایی شود. 
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
سیدمهدی نقوی، معاون فناوری فولاد مبارکه به 
ره نگاش��ت این طرح اش��اره می کند که در قالب 
یک س��فر ۵ ساله از امسال شروع می شود و انتظار 
می رود در س��ال ۱۴۰۴ ف��ولاد مبارکه اصفهان با 

مفاهیم هوشمند در سطح جهانی مطرح باشد. 
طبیعتا نقاطی برای این موضوع تعریف شده که 
هریک از آنها با بخش هایی از ش��رکت در ارتباط 

است. 
هم اکنون ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفهان در 
سطح هوشمند صفر قرار دارد و در سال ۱۴۰۰ تا 
۱۴۰۴ به فولاد مبارکه هوش��مند یک، ۲، ۳ و ۴ 
دسترس��ی خواهیم یافت. ادامه گفت وگو به شرح 

زیراست: 
فولاد مبارکه اصفهان در سال های اخیر  �

در اجرای پروژه ه�ای خاص در صنعت فولاد 
س�رآمد بوده و توانس�ته ب�ا ورود به اجرای 
طرح های�ی همچون ن�ورد گرم ش�ماره 2 و 
طرح تحول دیجیتال سهم عمده ای در تولید 
فولاد داش�ته باش�د. به طور مش�خص طرح 
تح�ول دیجیت�ال در این بن�گاه صنعتی چه 

اهدافی را دنبال می کند؟
پ��روژه طرح تحول دیجیت��ال در فولاد مبارکه 
اصفهان با س��ایر پروژه هایی که در سال های اخیر 
در این ش��رکت انجام ش��ده قابل  مقایسه نیست. 
دلیل اصلی آن هم این اس��ت ک��ه در پروژه های 
دیگ��ر، تولید و بهبود کیفیت تا میزان مش��خصی 
قابل افزایش بوده؛ ام��ا طرح تحول دیجیتالی که 
در امس��ال برنامه ریزی ش��ده و مراح��ل اجرایی 
آن نیز آغاز ش��ده اس��ت، یک طرح همه جانبه به 
شمار می آید که بقای شرکت را در کلاس جهانی 

تضمین می کند. 
بنابرای��ن نباید تصور کرد طرح تحول دیجیتال 
یک پروژه عادی است. نکته حائزاهمیت آن است 
که طرحی مثل نورد گرم شماره ۲ از لحاظ حجم 
سرمایه گذاری یک پروژه بس��یار بزرگ است، اما 
نه ای��ن پروژه و نه دیگر پروژه های مش��ابه حجم 
تغییرات��ی را که طرح تحول دیجیت��ال در فولاد 
مبارکه اصفه��ان ایجاد می کند، ایج��اد نخواهند 

کرد.
 از این جهت اس��ت که این ط��رح اکنون برای 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان به عنوان یک شرکت 
برتر تولیدکننده داخل��ی و صادرکننده حاضر در 
عرصه های بین المللی، بس��یار حائزاهمیت است. 
ب��رای توضیح بیش��تر می توان مقایس��ه ای انجام 
داد؛ کش��ور در گام اول ب��رای ورود به عرصه های 
داخل��ی و بین الملل��ی در حوزۀ ف��ولاد، اقدام به 

احداث شرکت فولاد مبارکه کرد تا بسترهای لازم 
برای این امر را فراهم کند؛ پس برای افتتاح فولاد 
مبارک��ه اصفهان اقدام ش��د. اکن��ون طرح تحول 
دیجیتال طرحی است که برای بقای شرکت فولاد 
مبارک��ه به عنوان یک فولادس��از مؤثر و بزرگ در 
عرصه ه��ای داخلی و خارجی ضروری اس��ت و با 
هدف همراه ش��دن این شرکت با تغییرات جهانی 

کنونی و آتی در حال برنامه ریزی و اجراست.
اج�رای این ط�رح و پیاده س�ازی پروژه  �

انق�اب چه�ارم در ف�ولاد مبارک�ه اصفهان 
چقدر بر تولید اثر می گذارد؟ واقعا این طرح 
در ش�رایط کنون�ی تا این اندازه که ش�ما به 

اهمیت آن اشاره کردید، ضروری است؟
اگر همواره ش��رایط کشور را به این شکل فرض 
کنی��م که تحریم ها برقرار اس��ت و ش��رکت های 
خارجی اجازه ورود به آن را ندارند، از سوی دیگر، 
سطح نیاز مصرف کنندگان داخلی به اندازه کنونی 
باقی می مان��د و هزینه های جدید و اضافه تری به 
پروس��ه تولید وارد نمی ش��ود، و در نهایت، کلاف 
و محص��ولات فولادی را در کش��ور به هر قیمتی 
بخواهی��م تولی��د می کنی��م و با هر ش��رایطی به 
مشتریان داخلی خود می فروشیم، قطعا باید مسیر 
کنونی خود را ادامه دهیم. حال آنکه این فرضیات 

نادرست است.
 اگر تصور کنیم که اینها مواردی اس��ت که در 
آین��ده اصلاح خواهد ش��د و ش��رایط جدیدی به 
وجود خواهد آم��د، حتما به اجرای این طرح نیاز 

خواهیم داشت.
 به خص��وص اینک��ه درحال حاضر، ب��ا توجه به 
اینک��ه فض��ای اقتصاد سیاس��ی کش��ور این گونه 
نخواه��د مان��د و هر لحظ��ه امکان دارد ش��رایط 
ارتباط��ی ایران با س��ایر ش��رکت های دنیا تغییر 
کن��د و فولاد مبارکه اصفهان از فهرس��ت تحریم 
خ��ارج ش��ود، مطمئنا مش��تریان داخل��ی فولاد 
مبارکه اصفهان ممکن اس��ت محصولات موردنیاز 
خود را از س��ایر شرکت های دنیا طلب کنند و در 
 چنین شرایطی، رقابت یک موضوع بسیار معنادار 

خواهد بود. 
پ��س برای حضور در صحن��ه رقابت، حرکت به 
سمت بهره ورتر شدن و استفاده از مفاهیم جدید و 
شرایط نو، مطمئنا ضرورتی انکارناپذیر است. مثال 
می زن��م؛ می دانید که هم زم��ان با انقلاب صنعتی 
دوم، برق تولید ش��د و استفاده از برق رواج یافت.  
فرض کنید ش��رکتی در زمان انقلاب صنعتی اول 
س��اخته می شد و از تولید برق برای کارخانه خود 

بهره نمی گرفت. 

آیا وقتی  انقلاب صنعتی دوم آمد، آن ش��رکت 
می توانست بدون پیروی از آن به بقای خود ادامه 

دهد؟ 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان نیز این شرایط را 
دارد. این ش��رکت و هر شرکت دیگری اگر ظرف 
چند سال آینده نتواند خود را با تحولات دیجیتال 
هم��گام کند، مطمئنا جایی بی��ن بازیگران اصلی 
صنعت خود نخواهد داشت. فولاد مبارکه اصفهان 
بزرگ ترین تولیدکننده فولاد در منطقه مناست و 
باید این جای��گاه را چه از لحاظ عدد و رقم تولید 
و چه به لحاظ جایگاه کیفی و پیش��ران بودن در 
این فضا حفظ کند و فرآیندهای جدید و برنامه ها 
و حرکت ه��ای ن��و را رصد کند و ب��ه کار بگیرد تا 

پابه پای بزرگان این صنعت قدم بردارد.
ب�ا پیاده س�ازی این طرح، س�طح تولید  �

تغییر خواهد کرد؟
ه��دف از طرح تحول دیجیت��ال افزایش میزان 
تولید نیس��ت. ما طی این فرآیند برنامه ای نداریم 
ک��ه در ف��ولاد مبارکه می��زان تولی��د را افزایش 
دهی��م و آن را اندازه گی��ری کنی��م. ه��دف ما بر 
بهره وری بیش��تر متمرکز اس��ت؛ به این معنا که 
همین می��زان کالایی که تولید می ش��ود، باید با 
اس��تفاده از مفاهیم جدید، نرخ تمام ش��ده کمتر 
و بهره وری بیش��تر تولید شود. ش��ما تصور کنید 
اگر یک س��رویس اینترنتی جدید شبیه اسنپ در 
یک تاکسی تلفنی استفاده شود، چقدر هزینه های 
مش��تریان افزایش می یابد؟ به نظر نمی رسد این 
هزین��ه افزایش یابد، اما اگر آژانس در مس��یر این 
تحول دیجیتال حرکت نکند، ادامه مسیر برای او 
ممکن نیست، کمااینکه هم اکنون نیز تاکسی های 
تلفنی از رونق افتاده اند. مس��ئله ما بودن یا نبودن 
در شرایط ۱۰۰درصد رقابتی بازار فولاد دنیاست.

پس در واقع منظور ش�ما این اس�ت که  �
سطح بهره وری افزایش می یابد؟

با به کارگیری مفاهیم تحول دیجیتال این اتفاق 
رخ خواه��د داد؛ ب��ه  نحوی  که اگر ای��ن مفاهیم 
به درس��تی اجرایی و پروژه های آن عملیاتی شود، 
حتما به��ره وری افزایش خواهد یافت. پس انتظار 
افزای��ش کیفی��ت و کاهش نرخ تمام ش��ده را نیز 
داری��م. البته مجمع اقتص��اد جهانی برای موضوع 
تح��ول دیجیتال یازده ش��اخص تعری��ف و اعلام 
کرده اس��ت و بنگاه هایی که تح��ول دیجیتال را 
پیاده س��ازی کنند و اصول آن را در سازمان خود 
جاری سازند، شاهد بهبود جدی در این شاخص ها 
خواهند بود و در نتیجه آنها، پیش بینی می ش��ود 
بین ۶ تا ۸ درصد، سودآوری افزایش خواهد یافت.

ف�ولاد مبارکه اصفهان به این س�طح از  �
سودآوری دسترسی پیدا خواهد کرد؟

برنامه ما کنترل این ش��اخص ها طی مس��یر و 
ره نگاش��تی است که تدوین شده است. برنامه ما 
پایش این شاخص هاس��ت و هدف گذاری ما این 
است که وقتی به این ش��اخص ها دست یافتیم، 
بهره وری را مورد س��نجش ق��رار دهیم و بر این 
اس��اس انتظار داریم افزایش بهره وری ما محقق 

شود.
فولاد مبارکه  اصفهان تا چه زمانی طرح  �

تحول دیجیتال را عملیاتی خواهد کرد؟
ب��ا مذاکراتی که ب��ا مقامات ذی رب��ط وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت ص��ورت گرفته، قرار بر 
این شده اس��ت که این کار به صورت پایلوت در 

فولاد مبارکه اصفهان عملیاتی شود.
 واقعیت آن اس��ت که این کاری ناشناخته در 
صنعت فولاد ایران اس��ت و به خصوص در حوزه 
صنعت س��نگینی مثل ف��ولاد، ملاحظات خاص 
خ��ود را دارد؛ بنابراین مقرر ش��ده فولاد مبارکه 
ای��ن کار را به عن��وان مرک��ز اصل��ی مطالعاتی و 
عملیات��ی اقتص��اد نس��ل چه��ارم اج��را کند و 
از نتای��ج و تج��ارب حاص��ل از آن، ب��رای دیگر 
 صنای��ع و دیگ��ر تولیدکنندگان فولادی کش��ور 

استفاده شود. 
این موضوع به  عن��وان مبحث اول مدنظر قرار 
گرفت��ه و بر  مبن��ای آن، اقداماتی انجام ش��ده و 
سیستم هایی به عنوان پیش نیازهای اولیه فراهم 
ش��ده تا از تمام داش��ته های خود با اس��تفاده از 
تجاربی که در ش��رکت هایی مثل ایمیدرو وجود 
دارد، برای ره نگاش��ت طرح تح��ول دیجیتال در 

فولاد مبارکه استفاده کنیم.
جای�گاه ف�ولاد مبارکه اصفه�ان در آن  �

زم�ان یعنی افق 1404 با وضعیت کنونی چه 
تفاوتی خواهد داشت و چه پله ای را در دنیا 

تصاحب خواهد کرد؟
در ای��ن زمین��ه بقا یا عدم بقاس��ت ک��ه باید 
مورد توجه ق��رار گیرد. امروز هم ش��اید بتوانیم 
فولادسازی باشیم که با مفاهیم قدیمی و استفاده 
از مفاهیم نس��ل س��وم یعنی بدون کامپیوتر هم 
بتوان��د فولاد تولید کند، ولی با مش��قت و هزینه 
زی��اد این کار امکان پذیر اس��ت و حجم تولید نیز 

بسیار کم خواهد بود. 
ما می توانیم اقتصاد نسل دوم و نسل سوم را با 
هم مقایس��ه کنیم. در اقتصاد نسل دوم فقط برق 
و الکتریسیته مبنای تولید بودند و موتورهای آن 
بر مبنای پیش��ران و محرک نیروی الکتریس��یته 

حرک��ت می کرد، ولی فولادس��ازی که از نس��ل 
سوم در تولید خود اس��تفاده می کند، توانسته از 
امکانات کنترلرها و ش��رایط اتوماتیک اس��تفاده 
کن��د و بنابراین میزان دقت، کیفیت و کمیت در 
نس��ل س��وم به مراتب بیش از تولید با مدل نسل 

دوم است.
 البت��ه این دلیل نمی ش��ود که بگوییم نس��ل 
دوم وجود نخواهد داش��ت، ام��ا به مرور زمان و با 
توجه به اینکه هم از لحاظ کیفیت و هم از لحاظ 
هزینه، فولادسازی که در نسل قبلی اقتصاد است 
نمی تواند با نسل بعدی خود رقابت کند و طبیعتا 

محکوم به فنا خواهد بود. 
فولاد مبارک��ه اصفهان نیز اگ��ر نتواند همگام 
با تغییرات محیط بیرون��ی خود حرکت کند، در 
آینده محکوم به فناس��ت و این یک اصل طبیعی 
اس��ت که در تم��ام مفاهیم مرتبط ب��ا صنعت و 
انس��ان و حتی دوران رشد یک مجموعه صنعتی 
در نظر گرفته می ش��ود. اگر نتوانی��م با تغییرات 

حرکت کنیم، محکوم به فنا هستیم.
و  � دانش بنی�ان  ش�رکت های  نق�ش 

اس�تارت آپ ها در این پ�روژه به چه صورت 
است؟

ش��رکت های دانش بنیان و اس��تارت آپ ها در 
پروژه ف��ولاد مبارکه اصفهان نس��بت  به س��ایر 
مناطق دنیا، جای بس��یار بازتری برای کار دارند. 
دلیل ادعای من این اس��ت ک��ه باید توجه کنیم 
ایران تحریم اس��ت و به فضاهای بیرونی و دانش 
کسب شده و تجارب خارج از ایران به  راحتی و به 

میزان مورد نیاز خود دسترسی ندارد. 
طبیعتا در این شرایط با استفاده از خرد جمعی 
که در ش��رکت های دانش بنیان و استارت آپ ها و 
نوآوره��ا ایج��اد خواهد ش��د، به س��مت تحول 
دیجیت��ال و انقلاب صنعتی حرکت خواهیم کرد 
و در ای��ن راه، با توجه به مطالعات انجام  ش��ده و 
آگاهی هایی که به  دس��ت آورده ایم می دانیم که 
بخ��ش عم��ده ای از این اتفاق��ات در خود فولاد 

مبارکه امکان اجرایی شدن ندارد.
 پس در این راه، با فراخوان های انجام ش��ده و 
اعلامیه هایی که برای همه ش��رکت های ایرانی، 
افراد نخبه و نخبگان ارسال می کنیم، درخواست 
می کنی��م که همراه ما باش��ند؛ به خصوص اینکه 
این راه ب��رای ما به  صورت کامل شناخته ش��ده 
نیس��ت و اس��تفاده از خرد جمع��ی در این راه و 
به کارگی��ری ایده ه��ای خلاقان��ه اف��راد نخبه و 
شرکت های دانش بنیان می تواند راهگشا باشد و 

مفاهیم جدیدی را برای ما ایجاد کند. 
ضمن اینکه در این حوزه باید توجه داشت که 
مفاهیم مورد اس��تفاده در تحول دیجیتال بسیار 
متنوع و گسترده است و توانمندسازهای زیادی 
در این ط��رح وجود دارد؛ بنابراین مطمئنا منابع 
داخل��ی فولاد مبارک��ه اصفهان تع��دادی از این 
توانمندس��ازها را شناس��ایی کرده و بر آن واقف 

است. 
بقی��ه ابزاره��ا را ش��رکت های دانش بنی��ان و 
گروه های اس��تارت آپی در اختی��ار دارند و ما نیز 
ب��ا برنامه هایی ک��ه داریم، حتم��ا از منابعی که 
در کش��ور در این زمینه به وجود آمده اس��تفاده 
خواهیم ک��رد و راه خود را روان تر ادامه خواهیم 

داد. 
کم��ا اینک��ه در مهرم��اه نخس��تین وبین��ار و 
روی��داد مربوط به موضوع طرح هوشمندس��ازی 
در دانش��گاه ته��ران برگزار ش��د و در آن تقریبا 
۴۰۰ شرکت دانش بنیان از سراسر کشور حضور 
داشتند. تا پایان سال نیز یک وبینار دیگر برگزار 
خواهد ش��د تا موضوعات دیگری در آن مطرح و 

از خرد دیگران استفاده شود.

طرح تحول دیجیتال ضامن حیات فولاد مبارکه

زیباترین اقدام چادرملو 
در بلندترین شب سال

ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو امس��ال در 
یک اقدام کم نظیر، در س��الروز ولادت با س��عادت 
پیام رس��ان کرب��لا حض��رت زینب کب��را)س( و 
همزم��ان با ش��ب یل��دا و آغاز فصل زمس��تان، با 
تهی��ه صده��ا بس��ته ارزاق عمومی، ب��ه دل های 
خانواده ه��ای کم برخ��وردار در شهرس��تان بهآباد 
 و بخ��ش خران��ق گرمایی مهربانی و نوع دوس��تی

 هدیه کرد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ش��رکت معدنی و 
صنعتی چادرمل��و، در این اقدام خیر خواهانه که با 
هدف کاهش بخشی از آسیب های اقتصادی ناشی 

از شیوع ویروس کرونا صورت پذیرفت.
ش��رکت معدن��ی و صنعتی چادرمل��و، همراه با 
ش��رکت های همکار خود از جمله، آسفالت طوس، 
خان گس��ترجهانی، توفال صنعت، شرکت تعاونی 
مصرف، پیمان��کاری حاتمی، همت س��الار، فکور 
صنعت، گواه صنعت و آپادانا با تهیه ۱۲۰۰ بس��ته 
ارزاق عموم��ی از جمله، برنج، روغن، انواع حبوبات، 
ماکارونی، چای، قند، تن ماهی و اقلام بهداش��تی، 
یل��دای مهربان��ی را برای خانواده ه��ای نیازمند به 

ارمغان آوردند.

تقدیر از فولاد خوزستان 
 برای مقابله

با ویروس کرونا
مشاور اس��تاندار خوزس��تان در حوزه بهداشت 
و س��لامت از عملکرد ش��رکت فولاد خوزستان در 

مقابله با ویروس کرونا تقدیر کرد.
به گزارش روابط عمومی فولاد خوزستان، مهرداد 
ش��ریفی در حوزه بهداش��ت و س��لامت با حضور 
در دفت��ر کار علیرض��ا مخب��ر دزفول��ی قائم مقام 
مدیرعامل در امور س��لامت و بهداش��ت کارکنان 
و رئی��س کمیته عالی مقابله ب��ا کرونا، از عملکرد 
موفق کمیته مذکور در مهار ش��یوع ویروس کرونا 

در شرکت فولاد خوزستان تقدیر کرد.
در ای��ن دی��دار ابت��دا مخب��ر دزفول��ی گزارش 
مختصری از اقدامات این کمیته در کنترل ش��یوع 
ویروس کرونا ارائه کرد و دس��تاوردهای حاصل را 
نتیجه لطف خدا، حمایت مدیریت ارش��د شرکت، 
همراه��ی کارکنان، خ��رد جمع��ی و کار گروهی 

هماهنگ و دلسوزانه دانست. 
در ادام��ه مه��رداد ش��ریفی مش��اور اس��تاندار 
خوزس��تان در حوزه سلامت و بهداش��ت با اشاره 
به فرهنگ س��ازی قوی در کن��ار غربالگری روزانه 
و بی نظی��ری ک��ه در ش��رکت فولاد خوزس��تان 
از روزه��ای اوج انتش��ار ای��ن وی��روس تاکن��ون 
در جری��ان اس��ت؛ اظهار ک��رد: مهم ترین نش��انه 
موفقیت ش��ما و هم��کاران تان این اس��ت که در 
اوج انتش��ار ای��ن وی��روس، موفق ش��ده اید ضمن 
حفظ س��لامتی کارکنان، رکورده��ای متعددی را 
 در عرصه تولید کس��ب کنید و این پدیده بس��یار 

ارزشمندی است. 
شریفی نگاه سلامت محور مدیریت شرکت فولاد 
خوزستان را شایسته تقدیر دانست و از تلاش های 
مخلصان��ه رئیس و اعضای پر ت��لاش کمیته عالی 
مقابله با کرونا در ش��رکت فولاد خوزس��تان تقدیر 

کرد.

فولاد امیرکبیر کاشان 
واحد تولیدی نمونه 

اصفهان شد
ش��رکت فولاد امیرکبیر کاش��ان به عنوان واحد 
تولی��دی نمون��ه اس��تاندارد و کیفیت در اس��تان 

اصفهان معرفی شد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ف��ولاد مبارکه در 
مراس��می با حض��ور محم��ود فرمان��ی، مدیرکل 
اس��تاندارد اس��تان اصفهان و جمع��ی از مدیران 
شهرستان کاشان، از شرکت فولاد امیرکبیر کاشان 
به عنوان واحد تولیدی نمونه اس��تاندارد و کیفیت 
 اس��تان اصفهان، با اهدای لوح تقدی��ر و تندیس، 

تجلیل شد.
این موفقی��ت ب��رای پنجمین ب��ار پیاپی برای 

شرکت فولاد امیرکبیر کاشان حاصلش است.

روی خط خبر
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بی اچ پی قصد دارد بر س��رعت توس��عه ۲.۵ بیلیون دلاری 
معدن مس اس��پنس خود در شیلی بیافزاید، چرا که اقدامات 
انجام شده برای متوقف کردن ش��یوع کووید-۱۹ در امسال 

تکمیل این پروژه را به عقب انداخت.
به گزارش معدن نیوز، این بزرگ ترین ش��رکت معدنکاری 
جهان اعلام کرد: عملیات ساخت را در معدن اسپنس تسریع 
خواهد کرد و انتظار دارد که نخس��تین تولید پروژه در نیمه 

نخست سال ۲۰۲۱ صورت گیرد.
میاگوس، مدیر کل معدن اس��پنس، به مجله مینه را چیله 
ن��ا گفت: تلاش ه��ای جاری بر تأمین ان��رژی تجدید پذیر در 
این عملیات متمرکز می ش��وند. این غول معدنکاری مستقر 

در ملبورن اس��ترالیا س��ال گذش��ته اعلام کرد که قصد دارد 
اسپنس و اسکوندیدا که بزرگترین معدن مس جهان است را 

تا ۲۰۲۲ کاملًا با انرژی های تجدید پذیر اداره کند.
این ش��رکت همچنین برنامه ریزی کرده اس��ت استفاده از 
آب س��فره های آبی زیر زمینی در ش��یلی را تا س��ال ۲۰۳۰ 
تعطیل کند. توس��عه اسپنس متمرکز بر ساخت یک کارخانه 
تغلی��ظ برای افزایش تولید و تمدید عمر این معدن تا حدود 
۵۰ س��ال و همچنین راه اندازی کارخان��ه دوم نمک زدایی از 
آب دریا می باش��د. پیش از همه گیری کووید-۱۹ این پروژه 
توسعه ۴۱۰۰ ش��غل موقت و ۲۲۰ شغل دائمی ایجاد کرده 
ب��ود. این پ��روژه در زمانی ک��ه تکمیل ش��ود ۱۸۵ هزار تن 

م��س و ۴ هزار تن مولیبدن در س��ال در دهه نخس��ت عمر 
عملیاتی اش بر تولید بی اچ پی خواهد افزود. اسپنس دومین 
مع��دن بزرگ بی اچ پی در ش��یلی پس از معدن اس��کوندیدا، 
بزرگ ترین معدن مس جهان، اس��ت. در ۴ س��ال گذش��ته، 
بی اچ پی؛ که هم اکنون دومین شرکت معدنکاری بزرگ مس 
جهان است؛ س��رمایه گذاری های اکتش��افی اش برای کشف 
معادن جدید این فلز مورد اس��تفاده در صنایع س��اختمانی، 
انرژی های تجدید پذیر و اتومبیل ه��ای برقی را تقویت کرده 
است. این ش��رکت سال گذشته بزرگترین سهامدار سُل گلد 
شد، شرکتی که در حال توسعه پروژه مس-طلای کاسکتبِل 
در اکوادور اس��ت. این دارایی از ظرفیتی برخور دار است که 

می تواند یک��ی از بزرگ ترین دارایی های مس-طلای تاکنون 
کشف ش��ده، با عمر عملیاتی تقریبی ۵۵ سال، بشود. مایک 
هن��ری، مدیرعام��ل بی اچ پ��ی، در ماه فوریه گف��ت که این 
شرکت به فلزات خوش آتیه ای مانند مس نیاز بیشتری دارد. 
یک ماه بعد، کِن مکنزی، رئیس این شرکت، گفت: بی اچ پی 
در وضعیت��ی قوی ق��رار دارد که می توان��د، در صورت وجود 
فرصت های ناشی از ش��یوع ویروس کرونای جدید، به خرید 
معادنی اقدام نماید. مکنزی بیان کرد: من مطمئن نیستم که 
چنین فرصت های ناشی از ش��یوع کووید -۱۹ وجود داشته 
باش��د، اما در صورت وجود آنها ما واقعا در موقعیتی هستیم 

که اقدام به خرید کنیم.

توسعه معدن مس اسپنس در شیلی

تهدیداتاستخراجبرایمحیطزیست
شهریار خادمی

مترجم

استخراج معادن می تواند طیف وسیعی از مزایا 
مثبت را برای جوامع داشته باشد. اما نیز ممکن 
اس��ت که مزایای منفی برای اطراف ایجاد کند و 
سبب آلوده شدن بس��تر های خاک و سفره های 
زیر زمینی آب شود. به گزارش »روزگار معدن«، 
اس��تخراج بی رویه امکان انتش��ار م��واد مضر در 

خاک، هوا و آب را دارد. 
از آنج��ا که معادن بیش��ماری در کش��ورهای 
از  حفاظ��ت  متف��اوت  س��طوح  ب��ا  مختل��ف 
محیط زیس��ت باز می ش��وند، ضروری است که 
پیش از ش��روع عملیات، ضمانت های تأس��یس 
ش��ده توس��ط انجمن مواد معدنی اس��تراتژیک 
اعمال ش��ود. پیش��نهاد می ش��ود ک��ه دولت ها 
مقررات مربوط به ش��رکت ها را اج��را کنند و از 
فناوری پیش��رفته برای کاهش خسارات ناشی از 

منابع مرتبط با معدن استفاده کنند.
استخراج روباز �

اس��تخراج مع��ادن روب��از یک��ی از رایج ترین 
اشکال اس��تخراج مواد معدنی استراتژیک است. 
این نوع اس��تخراج برای محیط زیس��ت مخرب 
اس��ت زیرا مواد معدنی اس��تراتژیک غالبا فقط 
در غلظت ه��ای کوچک در دس��ترس هس��تند 
 ک��ه باع��ث افزای��ش اس��تخراج س��نگ معدن 
می شود. خطرات زیس��ت محیطی در هر مرحله 
از مراحل اس��تخراج روباز وجود دارد. استخراج 

Hardrock س��نگی را نش��ان می دهد که در 
دوره ه��ای زمین شناس��ی در مع��رض آن قرار 

نداشته است.
 ای��ن س��نگ ها هنگام خ��رد ش��دن، عناصر 
رادیواکتیو، مواد معدنی شبه آزبست و گردوغبار 
فلزی را در معرض دید قرار می دهند. در هنگام 
جداس��ازی، دوغاب ه��ای باقیمانده س��نگ که 
مخلوطی از س��نگ و مایع پودر ش��ده هستند، 
به عنوان باطله تولید می ش��وند. عناصر س��می 
و رادیواکتی��و از این مایع��ات می توانند به داخل 

سنگ بستر نشت کنند.

استخراج زیرزمینی �
اس��تخراج زیرزمینی احتمال ری��زش تونل و 
فرونشس��ت زمین را دارد. این کار شباهت هایی 
نیز به استخراج معادن روباز دارد و مانند معادن 
روب��از، اس��تخراج زیرزمینی می توان��د ترکیبات 
س��می را در ه��وا و آب آزاد کند. از آنجا که آب 
غلظت ه��ای مضر مواد معدنی و فلزات س��نگین 
را به خ��ود می گیرد، به یک ماده آلاینده تبدیل 
می ش��ود. این آب آلوده می تواند منطقه اطراف 
معدن و فراتر از آن را آلوده کند. بیشتر عملیات 
اس��تخراج زیرزمینی ب��ا اس��تفاده از پمپ های 

هیدرولیک و لایروب ه��ای مکش باعث افزایش 
رس��وب در رودخانه های مجاور می شود. انفجار 
با پمپ های هیدرولیک، خاک س��طحی با ارزش 
زیس��ت محیطی حاوی بانک ه��ای بذر را از بین 
می برد و بازیابی پوشش گیاهی را دشوار می کند. 
جنگل زدایی به دلیل اس��تخراج معادن منجر به 
 تجزیه بیوم ها ش��ده و به اثرات فرس��ایش خاک 

کمک می کند.
� )ISL( استخراج

اس��تخراج ISL دارای مزایای زیست محیطی و 
ایمنی نس��بت به اس��تخراج متعارف اس��ت از این 

جهت که ماده معدنی حل شده و سپس به بیرون 
پمپ می ش��ود، بدون اینکه حداقل سطح آلودگی 
ایجاد شود و هیچ باطله یا سنگ زباله ای باقی نماند. 
همچنین در فرآیند استخراج به مصرف کمتری از 
آب نیاز است. با این حال، اسیدهای قوی که برای 
حل بدنه سنگ استفاده می شود، معمولا فلزات را 
در سنگ میزبان نیز حل می کند. مایعات باقیمانده 
پس از فرآیند شستشو معمولا حاوی غلظت بالایی 
از فلزات و ایزوتوپ های رادیواکتیو هستند که خطر 
قاب��ل توجهی ب��رای منابع آب زمینی و س��طحی 
اط��راف ایج��اد می کند. ع��لاوه بر ای��ن، pH کم 
فاضلاب اس��تخراج ISL می تواند منجر به اسیدی 

شدن محیط اطراف شود.
استخراج آب نمک �

اس��تخراج آب نمک ش��امل اس��تخراج و تبخیر 
محلول ه��ای نمک��ی ب��رای از بین ب��ردن عناصر 
و ترکیب��ات مض��ر اس��ت، و به طور بالق��وه آنها را 
در محی��ط آزاد می کن��د. حف��اری و حمل ونق��ل 
محلول ه��ای نمک��ی می توان��د اکوسیس��تم های 
موجود را مختل کرده و پوس��ته های چاه، خطوط 
لوله و مخازن ذخیره سازی را به دلیل شوری بالای 
محلول هایی که در معرض آن قرار دارند، در معرض 
خوردگی قرار بدهد که منجر به نش��ت و آلودگی 
اجسام مجاور آن می شود درحال حاضر، هیچ برنامه 
قابل قبول اقتصادی برای پاک کردن آلودگی یک 
س��فره آب زیرزمینی با کلرید سدیم و غلظت های 
مضر کلرید، رش��د گیاه را مهار نمی کند و می تواند 

باعث مرگ ماهی ها شود.

ک��ه  جدی��دی  حس��اب  ب��ا 
بازاره��ا روی اعلام محرک های 
مال��ی بیش��تر در امری��کا ب��از 
پیش بینی  تحلیلگران  کرده اند، 
می کنند ن��رخ طلا آماده صعود 
پایان��ی  روزه��ای  در   بیش��تر 

سال ۲۰۲۰ می شود.
به گزارش ایس��نا، اونس طلا 
در پایان هفته گذشته مقاومت 

در س��طح روانی مهم ۱۹۰۰ دلار را تس��ت کرد اما درنهایت در پایین این سطح بسته 
ش��د. بهای هر اونس طلا در معاملات روز جمعه بازار نیویورک با یک دلار و ۵۰ سنت 
معادل ۰.۱ درصد کاهش، در ۱۸۸۸ دلار و ۹۰ س��نت بس��ته ش��د اما برای کل هفته 

حدود ۲.۵ درصد افزایش داشت.
طلا هفته گذشته که جروم پاول، رئیس بانک مرکزی امریکا تاکید کرد بانک مرکزی 
تا زمان بهبود بازار کار و رش��د نرخ تورم به ۲درصد به خرید اوراق قرضه ادامه خواهد 
داد، حدود ۷۰ دلار افزایش نرخ داش��ت. پیتر هاگ، مدیر معاملات جهانی کیتکومتالز 
اظهار کرد: هدف گیری طلا برای رس��یدن به سطح ۱۹۲۵ دلار تا کریسمس همچنان 
قابل دس��تیابی است.  پاول روشن کرده که تحکیم سیاست پولی تا سال ۲۰۲۳ اتفاق 
نخواهد بود و سیاس��ت پولی تس��هیلی حداقل ۲ س��ال ادامه خواهد داش��ت. هاگ تا 
زمانی که وضعیت اقتصاد جهانی در ۳ ماهه س��وم سال آینده عادی شود، به رشد نرخ 
طلا خوش  بین اس��ت. وی به کیتکونیوز گفت: از نقطه نظر مالی، بانک های مرکزی به 
سیاست تس��هیل پولی ادامه می دهد که به معنای افزایش کسری ها و افت ارزش دلار 
خواه��د بود. در چنین فضایی باید به فلزات ارزش��مند خوش بین ب��ود. دو عامل مورد 
توجه بازار در هفته جاری اقدامات محرک مالی امریکا و بریگزیت خواهند بود. به گفته 
استراتژیس��ت های فارکس موسسه ING، سرمایه گذاران همچنان منتظرند ببینند آیا 
سیاس��تمداران در اروپا می توانند به توافق پسابریگزیت دس��ت پیدا کنند و آیا کنگره 
امریکا می تواند مانع از تعطیلی دولت ش��ود. پیش بینی این موسس��ه پیش��رفت در هر 
۲بخش و ادامه ضعف ارزش دلار اس��ت. هاگ انتظار دارد طلا در تلاش برای رس��یدن 
ب��ه س��طح ۱۹۲۵ دلار با مقاومت در س��طح ۱۹۰۰ دلار روبه رو ش��ود. چارلی ندوس، 
استراتژیس��ت ارشد بازار گروه لاسال فیوچرز سطح ۱۹۱۴ دلار را به عنوان یک سطح 
مقاومت��ی قوی در معام��لات هفته جاری عنوان کرد و گفت: اگر طلا به پایین س��طح 

۱۸۷۷ دلار سقوط کند، حالت دفاعی پیدا خواهد کرد.
بر اس��اس گزارش کیتکونیوز، هفته جاری بازارها منتش��ر انتش��ار آمار نهایی تولید 
ناخالص داخلی امریکا در ۳ ماهه س��وم، فروش  خانه و همچنین شاخص نرخ مسکن و 
فروش خانه های نوس��از در امریکا هس��تند. تحلیلگران همچنین به شاخص نرخ هزینه 
مصرفی ش��خصی و آمار متقاضیان دریافت مزایای بیکاری و س��فارش کالاهای بادوام 

توجه خواهند داشت.

طلا آماده جهش در روزهای پایانی سال ۲۰۲۰

 روند سنگ آهن 
برعکس می شود

فعالان بازار و کارشناس��ان انجمن آهن و فولاد 
چین ب��ر این باورند که رش��د قیمت های بیش از 
اندازه س��نگ آهن شکننده و ناپایدار است و زمانی 
که بازار آرام بگیرد و س��فته بازی ها به پایان برسد 
این روند نرخ برعکس خواهد ش��د. واضح است که 
نرخ بالای سنگ آهن و زغا ل سنگ بر بازار فولاد اثر 
دارد و حاشیه سود فولادسازان را به شدت محدود 

می سازد.
به گزارش فولاد ایران، روند بهبود اقتصادی چین 
همزمان با محدودیت عرضه بازار سنگ آهن را این 
چنین هیجان زده کرده یک ماه گذشته روندی به 
شدت صعودی داشت. از این رو انجمن آهن و فولاد 
چی��ن به دنبال یک مکانیزم قیمت گذاری جدید و 

بهبود قدرت بازارهای فیوچرز است.
 تحلیلگ��ران معتقدن��د ن��رخ س��نگ آهن ۳ماه 
نخس��ت سال آینده به سقف خود می رسد. پس از 
آن ب��ا بهبود عرض��ه این ماده اولی��ه به چین نرخ 
روندی نزولی به خود می گیرد. پیش بینی شده نرخ 
س��نگ آهن س��ال آینده ۱۱۰ تا ۱۲۰ دلار هر تن 
باشد در حالی که میانگین امسال ۱۰۹ تا ۱۱۰دلار 

بر آورد شده بود.

قراضه در اوج

پس از یک هفته روند صعودی بازار قراضه ترکیه 
آرام شد ولی هنوز بازار انتظار دارد نرخ بالاتر برود. 
آخرین نرخ قراضه سنگین ۲۰-۸۰معادل ۴۵۰دلار 
هر تن س��ی اف آر ثبت ش��ده که ۶ دلار رشد نرخ 
روزانه داش��ته است.  به گزارش فولاد ایران، برخی 
از انج��ام معاملات��ی در ۴۶۰ دلار نی��ز صحب��ت 
می کردند. گرچه رش��د نرخ قراضه قابل پیش بینی 
بوده ولی رشد ۵ تا ۱۰ دلار در روز خیلی بالاست و 
خریداران را محتاط کرده است.  میزان پیشنهاد ها 
نیز به ویژه از جانب امریکایی ها کمتر ش��ده است. 

در واقع عملا قراضه امریکا پیشنهاد نمی شود.

 بیلت سی ای اس 
در سربالایی

رش��د نرخ قراض��ه و محدودیت عرض��ه، بیلت 
س��ی ای اس را بالاتر برده اس��ت ولی فعالیت بازار 
کمتر شد. نرخ مورد نظر عرضه کنندگان سی ای اس 
۵۶۰ ت��ا ۵۸۰ دلار و در م��واردی تا ۶۰۰ دلار هر 
تن فوب شنیده شده است. به گزارش فولاد ایران، 
البته هنوز تعداد زی��ادی از عرضه کننده ها از بازار 
خارج هس��تند و از طرفی خریداران که در چالش 
تطبیق ش��رایط با روند صعودی قیمت ها هس��تند 
به س��ختی نرخ ب��الای ۵۴۰ دلار را می پذیرند. در 
واقع نیمی از تولید کننده ها در بازار نیستند و این 

تاکتیکی برای بالاتر بردن نرخ است.

 رشد تولید فولاد
 در ایتالیا

صنای��ع ایتالیا ک��ه به واس��طه همه گیری کرونا 
تعطیل ش��ده بودند فعالیت خود را س��ر گرفته اند 
بطوریکه تولید فولاد در این کش��ور افزایش یافته 
اس��ت. به گزارش ایراس��ین، ایتالی��ا در ماه نوامبر 
امس��ال ۲ میلی��ون و ۱۱۹ هزار تن ف��ولاد تولید 
کرده که ۳.۲ درصد بیش��تر از نوامبر سال گذشته 
بوده اس��ت. هرچند در مقیاس سالانه تولید فولاد 
در این کش��ور افزایش یافته اما در مقیاس ماهانه 
تولید نوامبر ۳.۳ درصد کمتر بوده اس��ت. در حد 
فاص��ل ژانویه تا نوامب��ر نیز ایتالی��ا ۱۸ میلیون و 
۷۰۲ه��زار تن فولاد تولید کرده که در مقایس��ه با 
دوره مش��ابه سال گذش��ته کاهش ۱۴.۲ درصدی 
داشته است. ایتالیا نخستین کشور اروپایی بود که 
به طور گس��ترده درگیر کرونا شد و به واسطه آن 

این کشور به طور کلی تعطیل شد.

روی خط خبر
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مدیرکل گمرک اس��تان زنجان با بی��ان اینکه ۷۴ درصد 
صادرات اس��تان را ش��مش روی تش��کیل می ده��د، گفت: 
ترانسفورماتور ۱۱ درصد، پروفیل ها 5درصد و مابقی اقلامی 
نظیر کش��مش، خرما، س��رب و دیگر کالاه��ای صادراتی را 
شامل می شود که همه آن به واحدهای تولیدی استان تعلق 

دارد.
میرهاشم احمدی در گفت وگو با ایرنا افزود: میزان صادرات 
اس��تان در 8 ماهه نخست امس��ال حدود ۱5۲ میلیون دلار 
بود که نس��بت به مدت مشابه سال گذشته ۶ درصد کاهش 
یافته و از لحاظ وزنی نیر ۹۰ هزار تن بود که ۲ درصد رشد 

نشان می دهد.
وی اضافه کرد: میانگین هر تن صادرات استان در 8 ماهه 

امس��ال، یک هزار و ۶۹5 دلار و این میزان برای کل کش��ور 
۲8۶ دلار اس��ت که تقریب��ا ارزش صادرات ه��ر تن کالا از 

استان ۶ برابر کشوری است. 
مدیرکل گمرک استان زنجان کاهش صادرات را به دلیل 
شرایط کرونایی حاکم و بس��ته بودن مرزهای کشور عنوان 
کرد و گفت: اس��تان در فروردین و اردیبهش��ت امس��ال به 
ترتی��ب با ۷8 درص��د و 5۳ درصد کاهش ص��ادرات مواجه 
شد که اکنون با ش��یب خیلی خوبی این میزان به ۶ درصد 
افزایش به لحاظ ارزش رس��ید و به لحاظ وزنی هم افزایش 

۲ درصدی یافت.
ای��ن مس��ئول با اش��اره ب��ه تفاوت های ارزش نس��بت به 
وزن گفت: صادرات اس��تان بیش��تر به حوزه شمش و روی 

اختصاص داش��ت و ب��ه لحاظ وزنی افزای��ش یافت و از نظر 
ارزش��ی نیز کاهش های گذشته در ماه جاری جبران خواهد 

شد.
وی اظهار کرد: میانگین صادرات کشور ۱۹ درصد کاهش 
دارد که اس��تان توانس��ت ۶ درصد افزایش داشته باشد و به 
لح��اظ وزنی نیز کش��ور ۱۴ درصد نزولی بود که اس��تان با 

۲درصد افزایش مواجه بود.
احمدی افزود: صادرات اس��تان به ۳۱ کشور انجام گرفته 
که بیش��تر ب��ه ترکیه و عراق ب��وده و در واقع می توان گفت 
۹۷درصد صادرات اس��تان به ۹ کشور همسایه انجام گرفته 
اس��ت. وی، میزان واردات 8 ماهه نخس��ت امسال را یادآور 
شد و گفت: میزان واردات استان زنجان در این مدت حدود 

۱88 و نی��م میلیون دلار بود که ۲۲۰ هزار تن آن کالا بوده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۳ درصد کاهش و از 

لحاظ وزنی نیز ۱۳ درصد کاهش یافته است.
این مس��ئول، ۹۲ درصد کالای های وارداتی به اس��تان را 
م��واد اولیه خط تولید عنوان کرد و گفت: خاک روی، خمیر 
چوب، نخ پلی آمید، نخ پلی اس��تر، ماشین آلات خط تولید، 
کاغذ س��یگار، تنظیم کنن��ده ولتاژ، الیاف س��نتتیک و ورق 

فولای از عمده کالاهای وارداتی به استان هستند. 
وی مبدا کالاهای وارداتی استان زنجان را ۴۰ کشور عنوان 
کرد و افزود: این کش��ورها ش��امل ترکیه، چی��ن، اندونزی، 
روسیه، آلمان، ایتالیا، پرتغال، بلژیک، فنلاند، اسپانیا است و 

۱۴ درصد واردات نیر به ۳۰ کشور دیگر تعلق دارد.

عضو هیات مدیره نظام مهندس��ی معدن کرمانشاه معتقد است، 
کرمانش��اه ظرفیت راه اندازی خوشه »س��نگ تزیینی« را دارد و با 
راه ان��دازی آن صفر تا صد اکتش��اف تا فرآوری و بازرگانی س��نگ 

تزئینی ساماندهی خواهد شد.
مرتض��ی عزی��زی در گفت وگو با ایس��نا، با بی��ان اینکه موضوع 
راه اندازی خوشه سنگ تزیینی از سال های ۱۳۹5 و ۱۳۹۶ مطرح 
بود، افزود: در آن زمان نظام مهندس��ی معدن همه داده های مورد 
نی��از در بخش ه��ای مختلف از میزان ذخایر ت��ا بخش بازرگانی و 
کس��انی که در این ح��وزه کار می کنند را جم��ع آوری کرد و این 

داده ها هم اکنون موجود است.
وی گفت: با این وجود، راه اندازی این خوشه از آن زمان تا کنون 

مسکوت مانده و هنوز اجرایی نشده است.
عضو هیات مدیره نظام مهندس��ی معدن کرمانشاه وجود ذخایر 
مناس��ب و معادن فعال را مهم ترین عامل برای انتخاب این خوشه 
دانس��ت و اظهار کرد: هم اکنون در کرمانشاه بین ۲۰ تا ۳۰ معدن 
س��نگ تزیینی خوب و ب��ا ذخیره لازم فعال اس��ت که عمدتا در 

شهرستان های هرسین و اسلام آبادغرب هستند.
عزیزی از مزایای ایجاد این خوشه و تکمیل آن یاد کرد و ادامه 
داد: خوشه سنگ تزئینی می تواند بخش های مختلف از اکتشافات 

جدید تا مرحله فرآوری و خصوصا بخش بازرگانی را در بربگیرد.
وی ب��ا بیان اینکه هم اکنون س��نگ تزیین��ی در حوزه فرآوری 
چندن قوی نیس��ت، عنوان کرد: با وجود آنکه س��نگ هرس��ین و 
اخیرا نیز اسلام آبادغرب شهرت جهانی پیدا کرده، اما عمدتا خام 

از استان می رود.

به گفت��ه عضو هیات مدیره نظام مهندس��ی معدن کرمانش��اه، 
درحال حاضر فقط یک یا ۲ واحد آن هم در ابعاد کوچک در زمینه 
فرآوری سنگ تزیینی فعالیت دارند، اما فرآوری برنامه ریزی شده 

صورت نمی گیرد.
عزی��زی با اش��اره به تاثیر راه اندازی خوش��ه س��نگ تزئینی در 
بازرگان��ی این محصول، خاطرنش��ان کرد: اگر بر بازرگانی س��نگ 
تزیینی خوب تمرکز کنیم، بس��یاری از اس��تان های دیگر خریدار 

سنگ تزیینی کرمانشاه هستند.
عض��و هیات مدیره نظام مهندس��ی معدن کرمانش��اه افزود: به 
ع��لاوه بازار عراق و خصوصا در دوران بازس��ازی بازار س��وریه نیز 
فرصت خوبی برای صادرات س��نگ تزیینی کرمانش��اه خواهد بود 

که متاسفانه در ۲، ۳سال اخیر این فرصت را از دست داده ایم.
عزیزی با اش��اره به اینکه هم اکنون س��نگ تزیینی استان های 
دیگر به میزان قابل توجه از مرزهای کرمانشاه صادر می شود، گفت: 
می توانیم به راحتی س��نگ تولیدی داخل استان را جایگزین این 

سنگ های صادراتی کنیم.
وی عن��وان کرد: حتی کش��ورهایی مانند چی��ن خریدار کوپ 
)س��نگ خام( ما هستند و اگرچه اکنون این کار مقداری به صورت 
 جس��ته و گریخته انجام می ش��ود، اما می توانیم آن را سازماندهی 

کنیم.
به گفته عضو هیات مدیره نظام مهندسی معدن کرمانشاه، برای 
تحقق مجموع این موارد لازم است راه اندازی خوشه سنگ تزیینی 
دوباره پیگیری ش��ود و حتما از ظرفیت بخش خصوصی و کسانی 

که در این عرصه کار کرده اند، استفاده شود.

فرمان��دار گالیک��ش گفت: تنه��ا کارخانه س��یمان 
گلس��تان از یک ماه پیش تاکنون با مشکل کاهش افت 
فشار گاز مصرفی مواجه بوده به طوری که این موضوع 
ب��ه دلیل هزینه بالای س��وخت جایگزین، مش��کلات 
زی��ادی مانند افزایش هزینه، احتمال توقف خط تولید 
و بی��کاری کارکنان را برای این واح��د صنعتی ایجاد 

کرده است.
علی اصغ��ر میرزایی در گفت وگو ب��ا ایرنا اظهارکرد: 
طبق اعلام ش��رکت گاز گلستان با توجه به کمبود گاز 
در فصل سرما، فش��ار گاز واحدهای صنعتی استان از 

جمله کارخانه سیمان گلستان کاهش یافت.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه کاه��ش فش��ار گاز مصرف��ی 
کارخانه ه��ای صنعتی در فصل س��رما باید در مرحله 
نخس��ت برای مناطق نزدیک به منابع تامین س��وخت 
جایگزین از جمله »مازوت« اجرا شود، افزود: کارخانه 
سیمان گالیکش به دلیل دسترسی نداشتن به امکانات 
ریلی و هزینه حمل ونق��ل بالا، باید چند برابر نرخ گاز 

برای تامین سوخت مازوت هزینه کند.
فرماندار گالیکش با تاکید بر ضرورت اطلاع رس��انی 
چندماه زودتر از قطع گاز یا کاهش فشار به واحدهای 
تولی��دی گف��ت: این اطلاع رس��انی فرصت مناس��بی 
 ب��رای تهی��ه و ذخی��ره م��ازوت در کارخانه س��یمان 

گلستان بود.
میرزایی ادامه داد: این واحد تولیدی درحال حاضر با 

مش��کل تامین مازوت مواجه است و به دلیل احتمال 
توقف تولید، بیکاری کارگران دور از انتظار نیس��ت که 
باید برای پیش��گیری از آن چار ه اندیش��ی شود. مدیر 
کارخانه س��یمان پیوند گلس��تان نیز به خبرنگار ایرنا 
گفت: این کارخانه هر س��اله جزو نخستین واحدهای 
صنعتی اس��ت که به دنبال کاهش فشار گاز در کشور، 

با مشکل قطعی آن مواجه می شود. 
فرید فرهادی بابیان اینکه کاهش فشار گاز این واحد 
تولیدی در یک ماه گذش��ته هزینه های س��وخت آن را 
۴برابر کرده اس��ت، افزود: نیاز ماهانه کارخانه سیمان 
در ش��رایط عادی ۱۰ میلیون متر مکع��ب گاز با نرخ 
۱۳ میلیارد ریال اس��ت اما اس��تفاده از سوخت مازوت 
ب��ه مق��دار ۹ میلیون لیت��ر در ماه، هزین��ه ای معادل 

55میلیارد ریال به همراه داشته است. 
وی، نی��از روزانه کارخانه را ۳۰۰ ه��زار متر مکعب 
سوخت گاز دانس��ت و اضافه کرد: با اعلام شرکت گاز 
گلس��تان هم اینک فشار گاز به 5۰ هزار مترمکعب در 
روز کاه��ش یافته که جوابگوی نیاز کارخانه نیس��ت و 
خریداری سوخت مازوت از تهران و حمل آن با تریلی، 
هزینه زیادی را بر این واحد تولیدی تحمیل می کند. 
کارخانه س��یمان گالیکش با ظرفی��ت تولید ماهانه 
۷5 هزار تن، س��ال ۱۳۹۰ در شهرس��تان گالیکش به 
بهره برداری رس��ید. شهرس��تان گالیکش ب��ا افزون بر 

۶۳هزار نفر درشرق استان گلستان واقع است.

۷4درصدصادراتزنجانراشمشرویتشکیلمیدهد

بیکاری کارگران کارخانه سیمان گلستان جای خالی خوشه »سنگ تزیینی« در کرمانشاه

دانش فنی و توان مالی شرط واگذاری معادن

نماینده م��ردم بیجار در مجلس به جانمای��ی پروژه  زنجیره 
فولاد  در کردس��تان انتقاد داشته و خواس��تار بازبینی و تدبیر 
دولتم��ردان برای ای��ن مطالبه مردمی اس��ت. علیرضا زندیان 
در گفت وگ��و با تس��نیم در بیجار ب��ا انتق��اد از جانمایی پروژه  
زنجی��ره فولاد در کردس��تان اظهار کرد: باب��ت این تصمیمات 
از رئیس جمه��وری س��وال داش��ته و باید بازبین��ی و تدبیری 
برای این مطالبه مردمی اندیش��یده ش��ود. وی گفت: وقتی که 
زیرساخت  و امکانات لازم، معدن خاک آهن، کنسانتره، گندله، 
آهن اسفنجی در شهرستان بیجار وجود داشته چه لزومی دارد 
پروژه  زنجیره فولاد در کردستان در ۲ محل جداگانه اجرا شود! 

ای��ن تصمیمات آقای��ان در هیچ جایی از دنیا وج��ود ندارد که 
فولادآهن از گندله جدا باش��د. نماینده مردم شهرستان  بیجار 
در مجلس ش��ورای اس��لامی با بیان اینکه »مردم انتظار داشته 
که زنجیره فولاد در این شهرس��تان اجرا ش��ود« تصریح کرد: 
زیرس��اخت و آب لازم از طریق س��د تلوار برای این پروژه وجود 
داش��ته و به جای اینکه اس��فنج و خاک آهنی ب��ه قروه حمل و 
موج��ب هزینه های حمل ونقل ش��ود، می ت��وان در یک محل 
کار را اجرای��ی کرد. وی با بیان اینکه »تصمیمات خلق الس��اعه 
دولتم��ردان موجب تعطیل��ی واحدهای تولیدی می ش��ود« 
افزود: س��وال اینجاس��ت چ��را پروژه های بزرگ کش��اورزی و 

س��دهای باباخان و ش��یخ بش��ارت، صدور مجوز حفر چاه های 
آب، گاوداری هزار رأس��ی، تبدیل بیجار به منطقه آزاد تجاری، 
کارخانه  های س��ایپا، پتروشیمی و قطعات بتونی، عدم راه آهن 
بیجار-زنجان، کش��تارگاه مرغ ماهان و کارخانه گچ کردستان 
اجرایی نشد و رها شده است؟ زندیان با ذکر اینکه »اگر هرکدام 
از شهرس��تان های استان توس��عه پیدا کند، موجب پیشرفت و 
تحول در کردس��تان می ش��ود« اظهار کرد: واقعا این مشکلات 
و تصمیمات احساس��اتی ناشی از ضعف مدیریت است. گفتنی 
اس��ت؛ س��ابقه طرح احداث زنجیره فولاد در اس��تان، مربوط 
به س��فر اس��تانی جهانگیری، مع��اون اول رئیس جمهوری به 

کردس��تان در خردادماه س��ال۹۴ بوده که مقرر ش��د، زنجیره 
فولاد با ظرفیت های ۲.5 میلیون تن کنسانتره، ۲.5 میلیون تن 
گندله، ۱.۶ میلیون تن آهن اس��فنجی و ۱.5 میلیون تن ذوب و 
ریخته گری به منظور تولید ۱.5 تن ورق سیاه؛ نورد گرم فولادی 
در کردس��تان اجرایی و هزاران اشتغال زایی ایجاد شود که پس 
از مصوب��ات و انج��ام فرآین��د اولیه، ش��ریعتمداری وزیر وقت 
صنع��ت ، معدن وتجارت در اقدامی قابل تأمل و س��وال برانگیز 
احداث ۲ واحد آهن اسفنجی 8۰۰ هزار تنی به طور جداگانه در 
شهرستان های بیجار و قروه را صادر کرد و اکنون سرنوشت آن 

در هاله ای از ابهام است.

پروژه زنجیره فولاد در کردستان همچنان بلاتکلیفص

گروه معدن

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کرمان گف��ت: باوج��ود تولید ناخال��ص داخلی 
۴۴.۲درصدی این استان در برنامه ششم توسعه، 
نزدی��ک به ۷درصد رش��د را در ح��وزه صنعت و 
معدن در بدترین شرایط تحریم، افزایش قیمت ها 

و بیماری کرونا رقم زدیم.
 مه��دی حس��ینی نژاد در گفت وگو ب��ا ایرنا با 
اش��اره به گزارش سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اس��تان کرمان افزود: رش��د اقتصادی استان در 
برنامه شش��م توسعه متوس��ط 8.5 درصد رشد 
پیش بینی شده و این آمار در حوزه صنعت ۱۱.۴ 
و معدن ۱۰.۶ دیده شده و قرار بود از ۳۷ درصد 
تولید ناخالص داخلی استان که صنعت، معدن و 
تجارت در آن نقش بازی می کرد با به ۴8 درصد 

برسایم.
وی ادامه داد: در ابتدا در ش��رایط فعلی جنگ 
اقتصادی این برنامه دش��وار به نظر می رسید اما 
تاکن��ون حوزه صنع��ت و معدن اس��تان کرمان 
براس��اس آم��ار ۴۴.۲ درصد از تولی��د ناخالص 

داخلی استان را شکل داده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کرم��ان گف��ت: میانگین کش��ور 8درصد رش��د 
اقتصادی در برنامه ششم توسعه پیش بینی شده 
که از این میزان ۲.۱ اتفاق افتاده و رشد اقتصادی 
اس��تان کرمان ۳.۹ درصد محقق شده و بیش از 

متوسط کشوری بوده است.
وی بی��ان ک��رد: ح��وزه صنع��ت و مع��دن از 
۶س��ال قبل در قالب برنامه ششم توسعه، اسناد 
بالادس��تی و اقتص��اد مقاومتی تاکنون بخش��ی 

گسترده از برنامه های خود را انجام داده است.
حسینی نژاد افزود: سعی کردیم از منابع دولتی 
فاصل��ه بگیریم زی��را برای رش��د 8درصدی باید 
سالانه ۲5 هزار میلیارد تومان و ۷۰۰میلیون دلار 
س��رمایه گذاری می کردیم و این س��رمایه توسط 

دول��ت مث��ل برنامه های قبلی بی��ش از ۲درصد 
اتف��اق نمی افتاد. وی ادام��ه داد: توجه به بخش 
خصوصی برای افزایش رشد اقتصادی مورد توجه 
استان کرمان قرار گرفت و در این زمینه ظرفیت 
صنایع بزرگ و معین های اقتصادی به کار گرفته 
ش��د. رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
استان کرمان افزود: ۱۶۰ هزار میلیارد تومان در 
حوزه صنعت و معدن با تاکید بر س��رمایه بخش 
خصوصی س��رمایه گذاری کردی��م و این طرح ها 
اکن��ون در مراحل بهره برداری ق��رار گرفته اند و 
عموما ظرفیت های اس��تان از جمل��ه بزرگ ترین 
مع��دن م��س خاورمیان��ه، بزرگ تری��ن معادن 
کرومیت و فولاد ایران و معادن زغال س��نگ جزو 
ذخای��ر خوب کش��ور را در اختی��ار داریم اما در 
تکمی��ل زنجیره که با توجه به ظرفیت ها اقدامی 
انجام نش��ده ب��ود را دنبال کردی��م. وی با تاکید 

بر اینکه در حوزه فولاد به ش��دت رش��د کردیم 
گفت: مس باهنر یکی از واحدهای صنعتی بزرگ 
اس��تان کرمان است و رش��د آن در حال افزایش 
می باش��د و در صنعت فولاد ۲8 ابرپروژه را شکل 

دادیم.
وی عن��وان ک��رد: از 55 میلی��ون ت��ن فولاد 
کش��ور در افق ۱۴۰۴ میزان ۲۰درصد در استان 
کرمان برنامه ریزی ش��ده و زنجی��ره از معدن تا 
ش��مش را در استان ش��کل دادیم. حسینی نژاد 
اف��زود: ۴۴میلیون ت��ن از تولید 8۲ میلیون تنی 
کنسانتره در افق ۱۴۰۴ کشور و ۳8 میلیون تن 
از ۷8میلیون تن گندله کشور برای استان کرمان 
در نظر گرفته ش��ده است. وی بیان کرد: نزدیک 
۴۰درص��د از متوس��ط تکمیل زنجی��ره صنعت 
فولاد کش��ور در اس��تان کرمان محقق می شود 
که این امر با احداث ۲8 ابرکارخانه شکل گرفته 

و س��پس کارخانه های بزرگ موتورهای محرک 
برای صنایع وابس��ته قطعه سازی و خدمات است 
و تمام��ی آن در س��ایه توجه به بخش خصوصی 

محقق شده است.
وی ب��ا بی��ان اینکه ظرفیت ه��ای معدنی را به 
افراد ب��ا فعالیت ارزش اف��زوده می دهیم و وزیر 
صنع��ت، معدن و تجارت نیز توجهی ویژه به این 
حوزه دارد گفت: ۱۳ درصد از سرمایه گذاری های 
اس��تان کرمان توس��ط دولت، ۳۹ درصد بخش 
خصوص��ی و ۲۰ درص��د معین ه��ای اقتصادی 
تشکیل داده اند. دبیر شورای معادن استان کرمان 
ب��ا تاکید براینک��ه برنامه توجه ب��ه ظرفیت های 
اس��تان را دنب��ال می کنیم گفت: گ��ردش مالی 
و حس��اب های ش��رکت های بزرگ را به اس��تان 
آوردی��م ک��ه ۶5 درصد گردش مال��ی ما مربوط 
به واحدهای صنعتی است و طبیعتا وقتی منابع 

افزایش یابد مص��ارف افزایش می یابد. وی افزود: 
با اس��تفاده از ظرفیت گردش مالی ش��رکت های 
بزرگ اس��تان پرداخت تس��هیلات به واحدهای 
کوچک و متوسط استان کرمان ۳۰برابر بیش از 
کش��ور بوده که در قالب تسهیلات رونق تولید و 

تبصره ۱8 پرداخت شده است.
حس��ینی نژاد تصریح ک��رد: فن��اوری و تولید 
محص��ولات دانش بنیان که اکن��ون مورد توجه 
دنیا اس��ت را در قال��ب SME ها دنبال می کنیم 
که بتوانیم بهره وری را در رشد اقتصادی استان با 

کمک دانشگاه و واحدهای صنعتی پیش ببریم.
وی گف��ت: معادن غیرفع��ال را که مورد توجه 
وی��ژه وزیر صنعت، معدن و تجارت اس��ت، فعال 
می کنی��م و در چارچ��وب ضواب��ط و مق��ررات 
نمی توانی��م ای��ن کار را بکنی��م و ظرفیت ه��ای 
واحدهای فرآوری را برای س��رعت کار به افراد با 
سابقه و دانش و توان مالی بدهیم تا اینکه معدن 

را به فردی بدون دانش بدهیم.
وی یادآور ش��د: چوپان، زن خانه  دار و کشاورز 
در اس��تان کرمان صاحب مجوز ش��دند که این 
افراد دانش و توان اقتصادی ندارند لذا نتوانستند 
بهره برداری و اکتشافی انجام دهند که این برنامه 

یکی از راهکارهایی است که دنبال می کنیم.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کرم��ان افزود: زمان��ی که ضواب��ط را به گونه ای 
س��اده بگیریم، هر کس��ی بتواند به حوزه معدن 
ورود کند، کار ما خروجی ندارد در در این زمینه 
با ۷هزار تومان افراد می توانستند تا ۲۶۰کیلومتر 
پهنه معدنی را ثبت دهن��د که این امر به لحاظ 
قانونی ش��دنی ب��ود و ای��ن افراد ب��دون اعتبار، 
هزینه و انجام اکتش��اف مع��ادن را راکد و بولکه 
می کردند. وی ادامه داد: برای تعیین تکلیف این 
معادن ضوابطی از جمله داش��تن شرایط دانش و 
توان فن��ی و مالی را گذاش��تیم و در این زمینه 
اکتشاف و تکمیل زنجیره ارزش افزوده، باید مورد 

توجه معادن باشد.

انجام طرح مطالعات معدنی 
از محدوده لنده

فرمان��دار لنده گفت: طرح مطالع��ات معدنی از 
س��وی ش��رکت امی��د  رو در ۱۷8 کیلومتر مربع از 

مناطق مختلف شهرستان لنده اجرا می شود.
سید خدادوس��ت موس��وی در گفت وگ��و با ایرنا 
اظهار کرد: طرح مطالعاتی معدن در کوه های سیاه 

و سفید لنده به زودی آغاز می شود.
وی با اش��اره به پیگیری های انجام ش��ده برای 
صدور پروانه اکتش��اف معدن کوه س��یاه و سفید 
لنده بیان کرد: این شهرس��تان از ظرفیت معدنی 

مناسبی برخوردار است.
موسوی تصریح کرد: در صورت توجیه اقتصادی، 
عملیات اکتش��اف، احداث کارخان��ه و فرآوری از 

سوی بنیاد علوی اجریی می شود.
وی بیان کرد: تدوین برنامه  جامع برای شناسایی 
و اس��تخراج معادن در شهرس��تان لنده از س��ال 
گذشته آغاز و با همکاری صنعت، معدن و تجارت 
و بنیاد مستضعفان برای توسعه شهرستان تسریع 

داده می شود.
فرمان��دار لنده اضافه کرد: کار شناس��ایی معادن 
گ��چ، آهک، بوکس��یت، گوگرد و فس��فات در این 
شهرستان از سوی صنعت و معدن د رحال پیگیری 

است.
شهرستان کوهپایه ای، گرمسیری و قدیمی لنده 
ب��ه مرکزیت ش��هر لنده از شهرس��تان های ۹گانه 

کهگیلویه و بویراحمد است.
لنده با جمعیتی افزون بر ۲۳ هزار نفر در فاصله 
حدود ۲۷۰ کیلومتری یاس��وج مرکز این اس��تان 

واقع شده است.
شهرس��تان لنده ب��ا وجود ظرفیت ه��ای بالقوه، 
تولی��د نفت و منابع آبی فراوان نس��بت به س��ایر 

مناطق همجوار از توسعه نیافتگی رنج می برد.

توقف معدنکاوی غیرمجاز 
در پناهگاه حیات وحش 

دره باغ بوانات 
مسئول اداره محیط زیست بوانات گفت: عملیات 
معدنکاری در یکی از زیستگاه های پناهگاه حیات 
وحش دره باغ شهرس��تان بوانات در شمال استان 

فارس غیرمجاز شناخته و متوقف شد.
ب��ه گزارش ایرنا، احمد رس��تگار ب��ا بیان اینکه 
منطقه دره باغ از بهترین مناطق زیس��ت محیطی 
بوانات است افزود: این اداره در پی دستور مدیر کل 
حفاظت محیط زیست فارس، مبنی  بر رسیدگی به 
تخلف معدنکاری و صدور غیر قانونی پروانه اکتشاف 
یک واحد معدنی، بدون اس��تعلام زیست محیطی 
لازم در شهرستان بوانات، اقدام به تشکیل پرونده 
به منظور رس��یدگی به تخل��ف و ارجاع پرونده به 

مراجع قضایی کرد. 
وی اف��زود: این مع��دن در محل یکی از بهترین 
زیس��تگاه های پناهگاه حیات وحش دره باغ بوانات 
فعال��ی می ک��رد و پرون��ده ای��ن واح��د معدنی با 
حمایت مقامات قضایی، در دس��تور رسیدگی ویژه 
قرار گرفت و درجلس��ات ش��ورای تامین و شورای 
حفاظت از حفظ اراضی منابع ملی محیط زیس��ت 

طرح و رسیدگی شد.
رستگار با بیان اینکه با توجه به مصوبات جلسه 
اعضای ش��ورا از مح��ل معدن��کاری بازدید کردند 
افزود: در بازدید فرماندار شهرستان بوانات، ریاست 
دادگس��تری و دادس��تان از محل معدن یاد شده 
دس��تور توقف عملیات این واحد غیر مجاز از سوی 

مقام قضائی صادر شد. 
حمید ظهرابی، مدیر کل حفاظت محیط زیس��ت 
ف��ارس نیز ضمن اش��اره به حمایت ه��ای مقامات 
قضایی، از فرماندار و مس��ئولان قضایی شهرستان 
بوانات که با اقدامات سریع، از تخریب محیط زیست 
جلوگی��ری و نگرانی های م��ردم منطقه وحامیان 
محیط زیس��ت را برطرف کرده اند، س��پاس گزاری 

کرد. 
منطق��ه ش��کار ممن��وع دره ب��اغ ک��ه ن��ام آن 
کمتر ش��نیده شده اس��ت، یکی از ارزشمندترین 
زیس��تگا ه های حیات وحش استان فارس است که 
در شهرس��تان بوانات و هم مرز با اس��تان یزد قرار 

دارد.
تلاقی ارتفاعات زاگرس و کویر، چش��م اندازهای 
منحصر به فردی را در ای��ن منطقه رقم زده اند، به 
گون��ه ای که می ت��وان بوته های قی��چ و تنگرس را 
در مرزهای این تلاقی در کنار هم مش��اهده کرد. 
احیای چش��مگیر جمعیت علفخ��واران منطقه از 
ویژگی های منطقه دره باغ است. شهرستان بوانات 
در فاصله ۲۳۱ کیلومتری ش��مال شیراز در استان 

فارس قرار دارد.

اخبار
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رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تج��ارت گیلان گفت: 
گیلان 8 واحد فعال صنایع فولادی دارد و س��الانه ۲میلیون 
و ۲۲۵ هزار تن انواع صنایع فولادی از جمله ش��مش فولاد، 

میلگرد و ورق های فولادی در این استان تولید می شود.
 به گزارش ش��اتا، فرهاد دلق پ��وش در بازدید از مجتمع 
فولاد گیلان و قسمت طرح توسعه آن شرکت ظرفیت فعلی 
تولی��د این مجتمع را بی��ش از ۳میلیون و ۲۰۰ هزار تن در 
سال اعلام کرد و افزود: مواد اولیه این مجتمع از کارخانجات 
بزرگ��ی نظیر ف��ولاد مبارکه اصفه��ان، ف��ولاد هرمزگان و 
خوزس��تان تامین می ش��ود و این مجتمع بخش عظیمی از 
نیاز صنایع پایین دس��تی مثل خودروسازی، صنایع نظامی، 
دریایی، س��اخت ادوات کش��اورزی و صنعت س��اختمان را 
پوشش می دهد که شمار آنها به بیش از ۴۰۰ واحد صنعتی 

و تولیدی متوسط و کوچک می رسد.
وی، می��زان س��رمایه گذاری طرح توس��عه مجتمع فولاد 
گی��لان را بی��ش از یک هزار و ۳۳ میلیارد تومان برش��مرد 
و تصریح کرد: طرح توس��عه تولید ان��واع ورق های فولادی 
گالوانیزه)ب��ا پوش��ش روی( زمین��ه اش��تغال جدید قریب 
ب��ه ۴۰۰نف��ر را به ص��ورت مس��تقیم فراهم کن��د و قطعا 
ب��ا توجه به ن��وع مصارف ای��ن ورق ها در صنع��ت خودرو، 
ل��وازم خانگ��ی، قوطی ها و پوش��ش س��اختمانی؛ گس��تره 

 اش��تغال غیر مس��تقیم آن به مرات��ب افزون ب��ر ۱۲۰۰ نفر 
خواهد شد.

رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت گی��لان با بیان 
اینک��ه پرباران ب��ودن و فراوانی منابع آب��ی در گیلان، یکی 
از مزیت هایی اس��ت که زمینه ساز توسعه صنایع فولادی در 
اس��تان است، افزود: صنایع فولادی یکی از صنایع پرمصرف 
در زمینه آب هس��تند که در مجتمع فولاد گیلان ۹۰درصد 
آب مصرفی کارخانه از جمع آوری آب های س��طحی حاصل 
از بارندگی در استخر تعبیه شده در مجتمع تامین می شود 
که مجتمع فولاد گیلان خروجی پس��اب واحدهای خود را 
با اس��تانداردهای زیس��ت محیطی منطبق کرده و س��اخت 

تصفیه خانه مجتمع، گواه این مطلب است.

وی اش��تغال فعل��ی بدون طرح توس��عه ای��ن مجتمع را 
۱۵۰۰نفر اعلام کرد و این واحد را بزرگ ترین واحد صنعتی 
فولاد کش��ور در بخش خصوصی دانست و ادامه داد: استان 
گیلان، افزون بر اینکه در ردیف چهارم کشور در تولید فولاد 
قرار گرفته، در مقایس��ه با استان هایی با شرایط مشابه آب و 

هوایی و پر بارش، موفق تر عمل کرده است.
فره��اد دلق پوش با بیان اینکه م��اده اولیه معدنی صنعت 
فولاد، س��نگ آهن اس��ت، گفت: اگرچه گی��لان ۵۶ معدن 
فعال دارد اما این اس��تان فاقد ماده معدنی سنگ آهن است 
و مواد اولیه صنایع فولادی گیلان از استان های دیگر تامین 

می شود.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت گی��لان درباره 
ص��ادرات هم گفت: ب��ا توجه به تعداد ب��الای صنایع فلزی 
مرتب��ط با ف��ولاد که م��اده اولیه  ش��ان از این آلی��اژ تامین 
می ش��ود و همچنی��ن نی��از ب��الای طرح ه��ای عمران��ی و 
ساخت وس��ازها به مصالح س��اختمانی فولادی در اس��تان و 
کش��ور، بخش اعظم��ی از تولیدات صنایع ف��ولادی گیلان 
ب��ه مصرف اس��تان و کش��ور می رس��د و فقط یک��ی از این 
محصولات فولادی این مجتمع، س��الانه ۶ هزار تن میلگرد 
 به عراق، افغانس��تان، ترکمنس��تان، ازبکس��تان و پاکستان 

صادر می کند.

در ادامه این بازدید؛ نوید سیار ثابت، قائم مقام مدیرعامل 
مجتمع ف��ولاد گیلان، با بیان اینک��ه مجتمع فولاد گیلان 
محصول اس��تراتژیک تولی��د می کند، گف��ت: ورق فولادی 
تولیدی این ش��رکت یک محصول اس��تراتژیک است و اگر 
امروز تولیدات استراتژیک این کارخانه متوقف شود بسیاری 
از کارخانجات لوله و پروفیل کشور با بحران مواجه می شوند 
چون ب��ه دلیل عدم واردات از خارج کش��ور، مجتمع فولاد 
گیلان تامین کننده مواد اولیه بسیاری از واحدهای تولیدی 
اس��ت. وی با بیان اینکه ف��ولاد گیلان توان و ظرفیت تولید 
بیش��تر را دارد، عنوان کرد: این شرکت از سال ۱۳8۹ تا به 
امروز از کارخانه های فولاد مبارکه اصفهان، فولاد هرمزگان 
و ف��ولاد خوزس��تان مواد اولیه خود را تامی��ن می کند و در 
صورت تامین مواد اولیه مجتمع فولاد گیلان، این ش��رکت 

می تواند با حداکثر ظرفیت خود تولید کند.
ثابت افزود: این مجتمع از س��ال ۱۳۹۱ تا کنون حتی یک 
ریال تسهیلات از بانک های داخلی و خارجی دریافت نکرده 

و با درآمدهای خود، مخارج اش را تامین کرده است.
وی تاکی��د ک��رد: مجتم��ع ف��ولاد گی��لان، بزرگ ترین 
تولید کنن��ده ف��ولاد در بخش خصوصی کش��ور اس��ت که 
تاکنون ب��ا تمامی قوا ب��ه فعالیت همتراز ب��ا صنایع بزرگ 

فولادی دولتی پرداخته است.

تولید بیش از ۲ میلیون تن محصولات فولاد در مجتمع فولاد گیلان

تلاش برای بقا یا فنای سیمان
مرضیه احقاقی 

خبرنگار

 ص��ادرات از مهم تری��ن عوام��ل ماندگاری 
صنایع و رمز توس��عه و پیشرفت آنها محسوب 
می ش��ود. صادرات در صنای��ع معدنی در طول 
سال های گذشته و با شدت گرفتن تحریم های 
بین الملل��ی علیه ایران و کاه��ش فروش نفت 
کش��ور، بی��ش از پیش مورد توجه ق��رار دارد. 
در چنین ش��رایطی، بارها مس��ئولان از تغییر 
سیاست ها با هدف حمایت از صنایع غیرنفتی 
و توسعه صادرات آنها سخن به میان آورده اند. 
با این وجود، در عمل ش��اهد شرایط متفاوتی 
هس��تیم. تا جایی که بنا بر آمار رسمی منتشر 
ش��ده میزان ص��ادرات حوزه مع��دن و صنایع 
معدن��ی در ۷ ماه امس��ال ح��دود ۴۳ درصد 
کاهش داش��ته و صادرات ای��ن صنایع تقریبا 
نصف شده که قابل توجه و تامل است. درنتیجه 
شناس��ایی دقیق علت افت صادرات هرکدام از 
محص��ولات و صنای��ع معدنی ض��روری به نظر 

می رسد. 

ش��یوه نامه س��اماندهی عرضه و تقاضای زنجیره 
ف��ولاد با هدف متوازن ش��دن عرض��ه و تقاضا در 
بازار ف��ولاد، حمایت از تولیدکنن��دگان حلقه های 
دس��تیابی  همچنی��ن  و  زنجی��ره  ای��ن  پایان��ی 
مصرف کننده نهای��ی به محصولات ف��ولادی ارزان 
تدوین شده است. با این وجود، در موارد متعددی 
شاهد انواع کارشکنی ها در مسیر اجرای این دست 

مصوبات بوده ایم. 
نابس��امانی بازار فولاد و رش��د قابل توجه قیمت 
این محصول، تقسیم س��ود نامتوازن میان فعالان 
حلقه ه��ای مختل��ف زنجیره ف��ولاد، ورود مجلس 
برای تنظیم بازار فولاد و ش��کایت های انجمن های 
تخصص��ی فعال در این زنجیره را باید از مهم ترین 
دلایل برای تدوین و ابلاغ این ش��یوه نامه از سوی 

دولت دانست. 
این ش��یوه نامه نق��اط قوت��ی دارد. ازجمله آنکه 
انتظار می رود با اجرایی ش��دن آن، س��ود حاصل 
از فعالی��ت در زنجی��ره ف��ولاد منصفان��ه می��ان 
هم��ه تولیدکنندگان این زنجیره تقس��یم ش��ود. 
در س��ال های گذش��ته فعالان صنایع بالادس��تی 
زنجیره فولاد نس��بت به تقس��یم س��ود ناعادلانه 
در این زنجیره معت��رض بوده اند. صاحبان معادن 
سنگ آهن تاکید داشتند که فولادسازان سنگ آهن 
را با نصف قیمت جهانی از ما خریداری می کنند و 
ف��ولاد را چند درصد بالاتر از نرخ جهانی در بورس 
کالا به فروش می رس��انند. این موضوع زمینه افت 
سوددهی فعالیت های معدنی و به دنبال آن کاهش 
توس��عه معادن را فراهم می کند. ح��ال با اجرایی 
شدن این شیوه نامه بناست که قیمت خرید سنگ 
آهن افزایش یابد تا بدین ترتیب س��ود فعالیت در 

این زنجیره میان همه حلقه ها توزیع شود. 
در همی��ن حال دولت در این ش��یوه نامه تلاش 
کرده تا با تعیین پایه قیمت ش��مش بر مبنای 8۰ 
درص��د قیمت جهان��ی و همچنی��ن ارز نیمایی و 
تاکید بر عرضه مستمر همه محصولات، مواد اولیه 
با قیمت مناس��ب تری در اختیار تولیدکنندگان در 
حلقه های بع��دی این زنجیره ق��رار گیرد. چراکه 
ش��مش به عنوان ماده اولی��ه در تولید محصولات 
فولادی س��اختمانی استفاده می شود. بدین ترتیب 
امکان کنت��رل قیمت محص��ولات نهایی فولادی 
فراهم می ش��ود. یعنی مجل��س و دولت در تلاش 
هس��تند تا مصرف کننده نهایی پول کمتری بابت 
خرید بپردازد و طعم ارزانی فولاد را بچش��د. با این 
وجود، در مواردی ش��اهدیم که برخی فعالان این 
زنجیره در تلاش��ند از شرایط موجود سوء استفاده 
کنند و اجازه ندهند تا س��ود ارزانی به جیب مردم 
ب��رود. الزام عرض��ه محصولات زنجی��ره فولاد در 
ب��ورس کالا از دیگر موضوعاتی اس��ت که در این 
ش��یوه نامه مورد توجه قرار گرفته اس��ت. با نگاهی 
به گذش��ته درمی یابیم که الزام عرضه محصولات 
ف��ولادی در ب��ورس کالا یک ب��ار دیگر هم مطرح 
ش��ده بود اما آنطور که باید اجرایی نشد. حال این 
س��وال مطرح اس��ت که چه تضمینی وجود دارد 
این ش��یوه نامه به اجرا درآید؟ متاس��فانه نهاد های 
نظارت��ی و دولتی ت��وان کنترل ش��رکت هایی که 
برای آنها ش��یوه نامه می نویس��ند را ن��دارد و اگر 
بخواهند برخوردهای قهری داشته باش��ند، باید با 
کل زنجی��ره برخ��ورد کنند. علاوه ب��ر این، بخش 
عم��ده ای از فولادی ها با این ش��یوه نامه مخالفت 
کرده اند. در سراس��ر زنجیره فولاد نظرات مختلفی 
وجود دارد. انجمن ها نیز از بالادست تا پایین دست، 
منافع صنفی خ��ود را مدنظر دارند.  در ادامه باید 
خاطرنشان کرد که دخالت سیاست گذاران در بازار 
و تلاش برای بازگش��ت آرامش به این زنجیره از ۲ 
منظ��ر مورد توجه ق��رار دارد. عده ای هر نوع ورود 
دولت یا مجلس به فرآیند بازار را اشتباه می دانند. 
در همین حال اعتقاد دارند همه چیز باید به حال 
خود رها ش��ود تا بازار به طور طبیعی تنظیم شود. 
با این وج��ود، چنانچه انواع یارانه های دولتی برای 
این تولیدکنندگان حذف شود، قابلیت رقابت خود 
را از دس��ت می دهند.  در همین حال عده دیگری 
به س��اماندهی عرضه، تقاض��ا و کنترل بازار اعتقاد 
دارد، چراکه به اعتقاد این افراد ما در دوران جنگ 
اقتصادی به س��ر می بریم. دولت  ه��م انواع یارانه ها 
را ب��ه تولیدکنندگان ارائه می ده��د؛ بنابراین چرا 
نباید امکان کنترل و ساماندهی این بازار را نداشته 

باشد؟ 

یادداشت

بیتوجهی
بهنسخهدرمانفولاد

امیرحسین کاوه
فعال صنعت فولاد

کاهش قابل توجه صادرات 

تغییر الگوی مصرف، مانع صادرات اولویت با تامین نیاز داخلی است 

براس��اس آمار منتشر شده از س��وی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، تولید س��یمان در 8 ماه نخس��ت امس��ال رشد ۱۵ 
درصدی داش��ت و به ۴8 میلیون تن رسید. با این وجود، روند 
صادرات این محصول در مقایسه با سال ۹8 در سیر نزولی قرار 
گرفته اس��ت. بدین ترتیب، شاهد افت صادرات سیمان تا ۲۴ 
درصد نسبت به مدت مشابه س��ال قبل بودیم. گفتنی است 
میزان صادرات س��یمان در 8 ماه منتهی به پایان آبان حدود 

۷.۶ میلیون تن برآورد ش��ده و مطابق با آمار، ارزش صادرات 
زنجی��ره س��یمان در ۷ ماهه منتهی به  پایان مهر امس��ال به 
بیش از ۱۶۳.۴ میلیون دلار رس��یده که این رقم در مقایسه با 
مدت مش��ابه سال گذشته افت ۱۱ درصدی را نشان می دهد.  
حال برای بررس��ی دلایل افت صادرات سیمان با فعالان این 
صنعت گفت وگ��و کرده ایم. اغلب فعالان این صنعت افزایش 
تقاض��ای داخلی برای س��یمان را از مهم تری��ن دلایل برای 

کاه��ش صادرات این محصول س��اختمانی عنوان می کنند. 
ای��ن درحالی اس��ت که درحال حاضر بخ��ش قابل توجهی از 
ظرفیت ه��ای این صنعت خالی مانده اند. یعنی این صنعت از 
ظرفیتی برخوردار است که با رشد تولید از یک سو نیاز داخلی 
را تامی��ن کند و از س��وی دیگر، مابقی تولی��د آن به صادرات 
اختص��اص یابد. اما این تولیدکنن��دگان تاکید دارند که این 
صنایع به دلیل مشکلات مالی ناشی از قیمت گذاری دستوری 

در طول س��ال های اخیر از بازسازی و نوسازی تجهیزات خود 
بازمانده اند؛ درنتیجه ظرفیت واقعی تولید آنها کاس��ته شده 
اس��ت. در ادامه رش��د قابل توجه هزینه های حمل ونقل نیز 
مانعی در مس��یر صادرات این محصول س��اختمانی ش��ده، 
چراکه سیمان محصولی حجیم و ارزان است و با رشد قیمت 
 حمل، صادرات آن به مسافت های طولانی با صرفه اقتصادی 

همراه نیست. 

عبدالرضا ش��یخان، دبی��ر انجم��ن کارفرمایان 
صنعت س��یمان در گفت وگو با »روزگار معدن« و 
در پاسخ به س��والی مبنی بر دلایل افت صادرات 
ای��ن محصول س��اختمانی طی ماه های گذش��ته، 
عنوان کرد: طی س��ال های اخیر، صادرات سیمان 
کش��ور محدود ش��ده، چراکه برخی از کشورهای 
همس��ایه خود اقدام به اح��داث واحدهای تولید 

سیمان کرده اند. به عنوان مثال، عراق که در دوره ای جایگاه 
بزرگ ترین مقصد صادراتی سیمان ایران شناخته می شد با 
احداث واحدهای تولید سیمان، در تامین نیاز خود خودکفا 
و صادرات سیمان ایران به این کشور نیز منتفی شد. شیخان 
در ادامه اف��زود: البته درحال حاض��ر واحدهای تولیدکننده 
س��یمان اقدام به صادرات کلینکر به جای سیمان می کنند 
و ش��اید بتوان گفت که مجموع صادرات س��یمان و کلینکر 
کش��ور نسبت به مدت مشابه سال گذش��ته تغییری نکرده 
اس��ت. وی تاکید کرد: البته حمل کلینکر آسان تر از سیمان 
است و خس��ارت پذیری کمتری دارد؛ درنتیجه در مواردی 

حتی به صادرات این محصول ساختمانی اولویت دارد. 
تاثیر هزینه حمل بر صادرات  �

دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان افزایش هزینه های  
حمل ونق��ل را از دیگر عوامل موثر ب��ر کاهش صادرات این 
صنع��ت خاکس��تری دانس��ت و افزود: ب��ا توجه به رش��د 
قابل توجه هزینه حمل و در عین حال قیمت پایین سیمان، 
صادرات ای��ن محصول به ویژه برای واحدهایی که از مقاصد 
صادراتی دور هستند، دیگر با صرفه اقتصادی همراه نیست. 
ش��یخان در ادامه تاکید کرد: س��یمان محصولی پرحجم و 
ب��ا ارزش پایین اس��ت؛ بنابراین انتقال آن به مس��افت های 
طولانی با صرفه اقتصادی همراه نیست و بخش قابل توجهی 
از صادرات آن به مقصد کش��ورهای همسایه انجام می شود. 
وی بهترین بازار صادراتی برای سیمان ایران را درحال حاضر 
کش��ور افغانستان دانست و افزود: طی ۷ ماه نخست امسال، 
حدود ۴۶ درصد سیمان صادراتی کشور به مقصد افغانستان 
ارسال شده اس��ت. در همین بازه زمانی سیمان تولید شده 

در ایران به کشورهایی مانند جمهوری آذربایجان، 
ارمنس��تان، پاکستان، روسیه، س��ومالی و... صادر 

شده است.
قیمت پایین باز هم مقصر است  �

دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان در ادامه 
افزایش نیاز داخلی به این محصول س��اختمانی را 
از دیگر دلایل افت صادرات این محصول دانست و 
افزود: میزان عرضه س��یمان در بازار داخلی طی همین بازه 
زمانی ۷ ماهه حدود ۱8.۶ درصد افزایش یافته اس��ت. این 
رش��د تقاضا برای سیمان به دلیل قیمت پایین این محصول 
س��اختمانی رقم خ��ورده، چراک��ه در س��ایه قیمت گذاری 
دستوری رشد قیمت سیمان از سایر محصولات ساختمانی 
عقب مانده اس��ت. در چنین ش��رایطی، سازنده ها به سمت 
تولید س��اختمان های بتونی پیش می روند. البته این تغییر 
الگوی مصرف با توجه به زلزله خیز بودن کشور، اتفاق خوبی 
اس��ت. حت��ی می توان از س��یمان در جاده س��ازی نیز بهره 
گرفت. اما در همین حال باید نرخ فروش س��یمان منطقی 

شود.
ش��یخان تاکید کرد: در چنین ش��رایطی تولیدکنندگان 
و فعالان صنعت س��یمان نیز اولویت خ��ود را به تامین نیاز 

داخل اختصاص داده اند. 
این فعال صنعت سیمان در پاسخ به سوالی مبنی بر تاثیر 
افت صادرات سیمان بر عملکرد تولیدکنندگان این صنعت، 
گف��ت: صادرات ب��ه منزل راه��ی برای کس��ب درآمدهای 
ارزی اس��ت؛ بنابرای��ن افت ص��ادرات س��یمان فعالیت این 
صنع��ت را تحت تاثیر ق��رار می دهد. در چنین ش��رایطی از 
مس��ئولان سازمان توس��عه تجارت و رایزنان بازرگانی ایران 
در کش��ورهای مختلف انتظار می رود ب��رای بهبود صادرات 
و همچنین توس��عه بازاره��ای صادراتی ت��لاش کنند. کما 
اینکه وزیر امور خارجه ایران نیز چندی پیش اعلام کردند، 
سفیران ما در کش��ورهای دیگر باید به بعد اقتصادی روابط 
تج��اری توجه ک��رده و بازارهای مناس��بی ب��رای صادرات 

محصولات تولید شده در ایران به دست آورند. 

در طول س��ال های گذشته ظرفیت قابل توجهی از سیمان 
در کشور احداث شده است. با این وجود، درحال حاضر بخش 
قابل توجهی از این ظرفیت  برای تولید اس��تفاده نمی ش��ود، 
چراکه نیاز داخلی به این فلز محدود است؛ بنابراین صادرات 
از الزام��ات بهره گی��ری از ظرفیت های این بخش محس��وب 
می شود.  درواقع صادرات را باید به چشم راه حلی برای رشد 
تولی��د در ای��ن صنعت و همزمان ارزآوری آن دانس��ت؛ یعنی 
فاکتوری که در این شرایط دشوار به استمرار تولید و ماندگاری 

این صنعت کمک می کند. 

سخن پایانی 

علی محم��د بد از فعالان صنعت س��یمان در 
گفت وگ��و ب��ا »روزگار معدن« رش��د تقاضای 
داخلی برای مصرف سیمان را یکی از اصلی ترین 
دلایل برای افت صادرات س��یمان طی ماه های 
گذش��ته دانس��ت و افزود: مصرف سیمان در 8 
ماه منتهی به پایان آبان امس��ال در مقایس��ه با 
مدت مشابه سال گذش��ته افزایش یافته است. 

نکته جالب توجه آنکه این رش��د مصرف در شرایط رکود 
فعالیت های ساخت وس��از ایجاد شده که حکایت از تغییر 
الگ��وی مصرف ای��ن محصول س��اختمانی و اقبال هرچه 

بیشتر برای مصرف آن دارد. 
ظرفیت قابل توجه تولید �

ب��د در ادامه تاکید کرد: ظرفیت ایجادش��ده در صنعت 
س��یمان کش��ور بیش از 8۰ میلیون تن برآورد می ش��ود 
و ای��ن درحالی اس��ت که نیاز کش��ور به ای��ن محصول 
س��اختمانی حدود ۵۰ میلیون تن اس��ت؛ بنابراین برای 
آنک��ه کل ظرفی��ت احداث ش��ده در این صنع��ت به کار 
گرفته ش��ود و به تولید اختصاص یابد، توس��عه صادرات 
در این صنعت ضروری به نظر می رس��د. البته بهره گیری 
از ظرفی��ت کامل این صنعت ب��ه الزامات دیگری نیز نیاز 
دارد، چراک��ه ای��ن صنعت در طول س��ال های گذش��ته 
 و تحت ل��وای قیمت گ��ذاری دس��توری بس��یار ضعی��ف 

شده است. 
صنعت س��یمان در ط��ول س��ال های گذش��ته آنقدر 
س��ودآوری نداش��ته اند ک��ه از پ��س تامی��ن هزینه های 
نوس��ازی و بازس��ازی بر بیاید. همین موضوع نیز از توان 
تولید واقعی آن کاس��ته؛ بنابراین این صنعت در روزهای 
کنون��ی نیازمند حمای��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اس��ت. ب��دون تردید چنانچ��ه موانع پی��ش روی صنعت 
س��یمان برطرف ش��ود، تولید این محصول نیز به ش��دت 
افزای��ش خواه��د یاف��ت. در همین ح��ال، امکانی جدی 
 ب��رای ارزش آفرین��ی، اش��تغالزایی، ص��ادرات و ارزآوری

 فراهم می شود. 

گرانی حمل ونقل را جدی بگیرید  �
ای��ن فعال صنعت ف��ولاد در ادامه مش��کلات 
حمل ونق��ل داخل��ی را از دیگ��ر دلای��ل اف��ت 
ص��ادرات ای��ن محصول س��اختمانی دانس��ت و 
اف��زود: ن��رخ حمل ونق��ل و جابه جای��ی ب��ار در 
 ماه ه��ای گذش��ته به ش��دت افزایش پی��دا کرده 
است. این رش��د قیمت درحالی است که سیمان 
محصول��ی با قیمت پایین و حجم بس��یار بالا بوده و قیمت 
آن در طول سال های گذش��ته تحت فشار سیاست گذاران 
دولتی بس��یار پایین نگه داش��ته ش��ده اس��ت. در چنین 
شرایطی، انتقال س��یمان به بنادر یا دیگر مقاصد صادراتی 
ب��رای واحدهای��ی که از این مناطق دور هس��تند، با صرفه 

اقتصادی همراه نیست. 
 درواقع صادرات تنها ب��رای واحدهایی مقدور و به صرفه 
اس��ت که در نزدیکی مقاصد صادراتی کشور واقع شده اند.  
بد در پایان و در پاس��خ به س��والی مبنی ب��ر تاثیر کاهش 
صادرات بر عملکرد تولیدکنندگان سیمان، گفت: در چنین 
ش��رایطی، این واحدها در تامی��ن ارز و درنتیجه در بهبود، 
نوس��ازی و تامی��ن قطعات یا تجهیزات م��ورد نیاز خود در 

مسیر تولید نیز با دشواری روبه رو می شوند. 
درواقع تداوم این ش��رایط به کاه��ش ظرفیت تولید این 

واحدها می انجامد.
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بورسبهدورانطلاییبرمیگردد؟

سازوکار معاملات بازار سرمایه سنتی است

گروه معدن

در حال��ی که ش��اخص ب��ورس از اوج ۲ میلیون 
و ۷۸ ه��زار واح��دی خود در ۱۹ مرداد ماه امس��ال 
ب��ه کانال یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحدی رس��یده 
ب��ود، ام��ا ط��ی هفته های اخی��ر با متعادل ش��دن 
ب��ازار، دوب��اره به رون��د صعودی خود بازگش��ت به 
ط��وری ک��ه در روز ۲۲ آذرماه ش��اخص کل بورس 
 ته��ران به یک میلی��ون و ۵۲۷ ه��زار و ۴۵۱ واحد 

رسید.
انتظ��ار  در ش��رایطی ک��ه برخ��ی س��هامداران 
داش��تند ش��اخص به س��رعت کانال های ۱.۶ و ۱.۷ 
میلی��ون واح��دی را پ��س بگی��رد، از روز ۲۳ آذر 
 ماه بازار منفی ش��د و میزان افت ش��اخص بیش��تر 

شد.
 در ۲۳ آذر ماه جاری ش��اخص ب��ا افت ۱۱ هزار 
و ۶۹۲ واح��دی روب��ه رو ش��د، روندی ک��ه در روز 
۲۴ آذر ب��ه ۳۱ هزار و ۶۰۱ واحد رس��ید و موجب 
ش��د ت��ا ش��اخص دوب��اره به کان��ال ی��ک میلیون 
۴۰۰ ه��زار واح��دی عقبگ��رد کند؛ اما بیش��ترین 
اف��ت ش��اخص در روز ۲۵ آذر م��اه رخ داد که ۵۵ 
ه��زار و ۸۳۴ واحد از ش��اخص کاس��ت و ش��اخص 
 کل را ب��ه یک میلی��ون و ۴۲۸ ه��زار و ۳۲۴ واحد 
رس��اند.  بازار، اما در روز سه ش��نبه و چهارش��نبه با 
افت قابل توجهی رو به رو ش��د ه��ر چند که در نیمه 
دوم بازار روز چهارش��نبه روند تقاضا بیش��تر شد. با 
این هم��ه، اما عده ای از کارشناس��ان کاهش دوباره 
شاخص را معلول دلایل غیر اقتصادی و البته برخی 

خبر ها می دانند. 
هیجان تازه وارد ها از دید برخی کارشناس ها باعث 
شده تا بازار روند اخبار محور بگیرد و از تحلیل دور 
شود با این حال، اما سهامداران منتظرند تا در هفته 
جاری روند شاخص بورس از ابهام خارج شود. برخی 
نیز در این میان عواملی مانند انتظارات برای کاهش 
ن��رخ ارز را با توجه به اخبار مثبت سیاس��ی بر بازار 

بی تاثیر نمی دانند.
س�قف قبلی ش�اخص بورس پس گرفته  �

می شود؟
بهنام علیزاده، کارش��ناس و تحلیلگر بازار سرمایه 
در گفت وگ��و با اقتصاد۲۴ به تحلی��ل وضعیت بازار 
می پردازد و می گوید: بورس ما کماکان اخبار محور 
دنبال می شود و تمام مشکل این است که از تحلیل 
دور شده و این اخبار و هیجان عامل موثری شده تا 
مثبت یا منفی کامل در بازار را مشاهده کنیم و روند 

از حالت تعادل خارج شود. 
وی می افزای��د: اما با همه این تفاس��یر معتقدم تا 
قبل از عید و در زمس��تان امس��ال سقف های قبلی 
را پ��س می گیریم و در میان مدت روند ش��اخص رو 

به بالاست. 

اخبار مثبت به ضرر بورس است؟ �
این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به این سوال 
که چ��را اخبار مثبت چش��م انداز منفی برای برخی 
تحلیلگ��ران بازار ب��ورس دارد؟ می گوی��د: برخی از 
این اخبار مثبت چش��م انداز رکودی ایجاد می کند. 
ب��رای مثال قب��ل از انتخابات امری��کا حدس آمدن 
بایدن را می زنید و با توجه به چش��م انداز کاهش��ی 
 ن��رخ دلار و کالایی مانند خ��ودرو، برای خرید صبر 

می کنید.
 ای��ن نخریدن و صبر کردن ک��ه در نتیجه پایین 
آمدن مقطعی دلار ش��کل می گیرد و نوعی از رکود 

در بازار محسوب می شود.
وی می افزای��د: در واقع نوع��ی خوش بینی مفرط 
در بازار ش��کل می گیرد و هم��ه منتظر کف قیمتی 
پایین تر می مانند؛ بنابراین در یک چشم انداز کاهشی 
قیمت، خرید ها ب��ه تعویق می افتد و تولیدکنندگان 

دچار مشکل می شوند.
علی��زاده تصری��ح می کند: همین موض��وع میزان 
سودسازی شرکت ها در کوتاه مدت را پایین می آورد 
که در بازار سرمایه اثر می گذارد. درحال حاضر تورم 
هست، اما شرکت ها فروش خود را دارند. قرار گرفتن 
کش��ور در حالت تعلیق چشم انداز باعث ایجاد رکود 

می شود.
خبرس�ازی هایی که برای جمع کردن  �

بازار سرمایه بود
این کارش��ناس بازار س��رمایه می گوید: از طرفی 
برخی ش��یطنت های خبری به دلیل سوداگری هایی 

صورت می گیرد.
 در برخی س��هم های شاخص س��از، بازارگردان ها 
و  فروختن��د  ب��الا  ن��رخ  در  را  خ��ود  س��هم های 

س��هم،  ذینفع��ان  ش��دید  آبش��اری  عرضه ه��ای 
 اصلاح ه��ای ری��ز را تبدیل ب��ه ریزش ه��ای بزرگ 

کرد.
علیزاده یادآور می شود: دور شدن از خبر محوری 
و تحلی��ل مح��وری می توان��د روند ه��ا را متعادل تر 
کن��د. متاس��فانه آم��وزش و آگاه��ی ب��ه م��وازات 
اس��تقبال مردم از ای��ن بازار ص��ورت نگرفت. حتی 
آموزش های س��ازمان بورس نیز با دریافت پول قابل 
 توجهی اس��ت که امکان اس��تفاده همگانی را فراهم 

نمی کند.
وی درباره خطر بازگش��ت شاخص به سقف قبلی 
می گوید: امیدوارم بازپس گیری سقف قبلی شاخص 

متعادل صورت پذیرد. 
اینکه بخواهیم با بالا بردن ۲۰ س��هم بزرگ عدد 
 ش��اخص را ب��الا ببریم بهتر اس��ت ای��ن اتفاق رخ

ندهد.
وضعیت بورس تا آخر سال  �

علیزاده با تاکید بر اینکه پیش بینی ما بر این است 
که ش��اخص بورس در زمس��تان سقف قبلی را پس 
خواهد گرفت و مجدد ش��اهد فروش ها نیز خواهیم 
بود، اظه��ار می کند: خرید های میلیاردی از س��وی 
حقوقی های بزرگ در برخی س��هم ها صورت گرفته 
که نش��ان می دهد این حقوقی ها به امید قیمت های 
بالاتر این خرید ها را انجام می دهند؛ بنابراین انتظار 
 داش��تن بالا رفتن ش��اخص تا س��قف قبلی موضوع

بعیدی نیست.
وی می افزای��د: ب��ه نظر می رس��د در هفته جاری 
رون��د بازار س��رمایه ب��ه اینگونه خواهد ب��ود که از 
 منفی آغاز ش��ده به تعادل می رس��د و سپس مثبت

 خواهد شد.

چرا دلار دچار کاهش ش�دید نخواهد  �
شد؟

علی��زاده همچنی��ن با اش��اره به روند ن��رخ دلار 
می گوید: با توجه به شرایط اقتصادی، انتظار کاهش 
ش��دید نرخ دلار اشتباه اس��ت. تا پایان سال ۱۴۰۰ 
و انته��ای بهار ۱۴۰۱ بس��یاری از ش��رکت ها ثبت 
س��فارش های خود را با دلار نیمایی ۱۹ یا ۲۰ هزار 
تومان انجام داده اند؛ این خود باعث می ش��ود تا نرخ 
تمام شده بالایی در کالا های آنها داشته باشیم. این 
کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: اگر نرخ دلار 
به یکباره با نرخ فعلی اختلاف داش��ته باشد ۲ اتفاق 
در کش��ور رخ خواهد داد نخس��ت آنکه شرکت های 
کوچک به س��مت ورشکس��تگی یا رکود می روند و 
توجه اقتصاد تنها به شرکت های بزرگ خواهد رفت. 
وی می افزای��د: دومین اتفاق این اس��ت که به دلیل 
چس��بندگی نرخ در پایین آمدن نرخ مقاومت نشان 
می دهند و ب��ا پایین آمدن ن��رخ دلار نهایت حدود 
۱۰ درص��د کاهش پیدا می کنند. این اتفاق در کنار 
پایین آمدن شدید نرخ دلار باعث خروج ارز از کشور 
خواهد ش��د.  در واق��ع افراد دارایی ه��ای خود را با 
ن��رخ بالا نق��د می کنند و آن را تبدی��ل به ارز کرده 
و با ریس��ک های سیستماتیک موجود در کشورمان، 
سرمایه گذاری های شان را در کشور های دیگر انجام 
دهند. علی��زاده معتقد اس��ت: بنابراین مصلحت در 
این اس��ت که ش��اهد افت ناگهانی نرخ ارز نباشیم. 
همچنی��ن با توجه به بودجه ای هم که دولت تنظیم 
کرده اس��ت و کس��ری بودجه ۳۳۰ هزار میلیاردی 
احتمالی، منجر به خلق نقدینگی و تورم می شود که 
همین عامل س��بب می شود تا نرخ دلار نه تنها افت 

نکند که رشد مجدد را هم تجربه کند.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گف��ت: هنگامی که 
س��هم شناور متناس��ب و همگن در بازار وجود ندارد، 
طبیعی اس��ت ک��ه پای حرف نخس��ت در معاملات و 
ش��کل گیری نوس��انات را »نقدینگ��ی« امضا می کند؛ 
رشد نرخ س��هم های کوچک و رسیدن این سهم ها به 
P/E هایی نظیر ۱۵۰ ی��ا ۲۰۰ نتیجه قدرت نقدینگی 
 ب��وده و چن��دان ارتباطی با س��ودآوری و ارزش ذاتی 

سهام ندارد.
فردین آقابزرگ��ی در گفت وگو با بورس نیوز با بیان 
اینکه به جز روند صعودی آذرماه که بیش از ۲۵درصد 
شاهد رش��د بازار بودیم هیچ دلیل قانع کننده ای برای 
ری��زش بازار در روز های اخیر وجود ندارد، اظهار کرد: 
نقطه قوت شکل گیری بازار سرمایه در سال ۹۹ ارزش 

جایگزینی تورم ناش��ی از افزایش نرخ ارز و در نتیجه 
افزایش س��ود عملیات ش��رکت و صنایع ب��وده که با 
پیش بینی ها درباره گشایش های اقتصادی که می تواند 
منجر به کاهش نرخ ارز شود شاخص به سمت اصلاح 

پیش رفت.
کارشناس بازار سرمایه افزود: سازوکار معاملات بازار 
سرمایه به روش سنتی بوده و کماکان با روش های روز 

دنیا فاصله فراوانی دارد.
وی با انتقاد از اینکه نباید بدون ایجاد زیرساخت های 
لازم، تنها به دنبال افزایش کدهای س��هامداری جدید 
بود، تصریح کرد: بازار سرمایه، نیازمند زیرساخت های 
قوی ازجمله س��امانه معاملاتی، رشد دانش و آگاهی، 
افزایش ریسک پذیری جامعه سهامداری بوده اما؛ فقط 

نسخه حضور سهامدار در بازار بدون ساختار بروز شده 
پیگیری شده است. 

آقابزرگ��ی با اش��اره ب��ه اینک��ه نباید ب��رای انبوه 
س��هامداران و س��رمایه گذاران بورس��ی، یک نس��خه 
پیچید، گفت: دوره گذار در بازار سرمایه باید بر اساس 
تخصص طی ش��ود و در همین زمینه باید بر اس��اس 
س��رمایه هر فرد، میزان ریسک پذیری، سطح دانش و 
آگاهی س��رمایه گذاران تفاوت قائل شد و نباید تمامی 
اف��راد در این اکوسیس��تم را تنها با یک چش��م دید و 

سطح همگی را یکسان تلقی کرد.
وی اضافه کرد: برای مثال باید عنوان کرد که در اغلب 
بازارهای س��رمایه دنیا، سرمایه گذاران جدید بلافاصله 
پس از دریافت کد س��هامداری امکان خریدوفروش را 

ندارند و باید از طریق مشاوره های سرمایه گذاری اقدام 
به معامله کنند؛ افراد س��رمایه گذاری که به تازگی گام 
در بازار س��رمایه می گذارند می توانند هیجان کذب را 
از س��ر ناآگاهی به بازار تحمیل کنند که نمونه آن در 

بورس ایران طی هفته گذشته، کاملا مشهود بود. 
آقابزرگی در خصوص ریزش��ی که ب��ازار طی هفته 
گذش��ته به خود دید را این گونه ارزیابی کرد و افزود: 
این ریزش مستمر نخواهد بود و بازار تا انتهای سال با 

یک رشد مثبت ملایم و غیرقابل توجه خواهیم دید.
کارش��ناس بازار س��رمایه تأکید کرد: اگر بخواهیم 
دامنه نوسان برای شاخص تعریف کنیم با فرض ثابت 
بودن شرایط حال حاضر بین یک میلیون و ۴۰۰ هزارتا 

یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد نوسان خواهد داشت.

 انتشار اوراق سلف استاندارد
 مسکن؛ به زودی 

مدیر مطالعات اقتصادی و س��نجش ریس��ک بورس کالای ایران گفت: به زودی شاهد 
انتش��ار اوراق س��لف اس��تاندارد مسکن در بازار س��رمایه برای توسعه تامین مالی و تولید 

مسکن در کشور خواهیم بود.
به گزارش سنا، جواد فلاح با بیان اینکه موضوع معاملات مسکن در بورس کالای ایران 
با دو ایده در حال پیش روی اس��ت، افزود: معاملات در بازارفیزیکی بورس کالای ایران 
نخس��تین روش در این رابطه اس��ت، براین اس��اس اموال مازاد دولت و بانک ها در بورس 
کالا عرضه می شوند. وی اظهارکرد: آخرین عرضه در این باره هم مربوط به وزارت دفاع و 
پشتیبانی های نیروهای مسلح بود که یک قطعه زمین مازاد خود را بر روی تابلوی بورس 
به فروش رساندند. فلاح اضافه کرد: اما بحثی مهم تر از عرضه فیزیکی مسکن یا به عبارتی 
عرضه اموال فیزیکی غیرمنقول در بورس در حال پیگیری و عملیاتی ش��دن اس��ت و آن 
هم انتشار اوراق سلف استاندارد مسکن است. مدیر مطالعات اقتصادی و سنجش ریسک 
بورس کالای ایران تصریح کرد: پیش خرید مسکن، یکی از روش های خانه دار شدن است 
اما در پیش خرید مسکن در بازار غیرمتشکل، مسئله ریسک نکول سازنده همواره یکی 
از مهم ترین دغدغه هایی است که همیشه برای افرادی که اقدام به پیش خرید می کنند 
وجود دارد، به طوریکه آنها همیشه نگران انجام تعهدات سازنده در سررسید و رسیدن 
به مسکن خود در زمان اعلامی هستند. وی تاکید کرد: در صدد هستیم در بازارسرمایه 
بستری فراهم کنیم تا متقاضیان بتوانند به راحتی مسکن پیش خرید کنند، اکنون و در 
بازار آزاد نرخ مسکن به قدری افزایش یافته که فراهم کردن مبلغ مورد نیاز برای پیش 
خرید آن بس��یار دش��وار ش��ده اس��ت. فلاح افزود: اگر این امکان در بازار سرمایه به وجود 
بیاید که افراد بتوانند حتی به اندازه یک متر مربع و به میزان نقدینگی خود پیش خرید 
خانه انجام دهند تا بتوانند قدرت خرید پس انداز خود را نگه دارند؛ بنابراین اگر بتوانیم 
مسکن را به قطعات کوچک تبدیل کنیم و امکان فروش آن و نیز امکان انجام معاملات 
ثانویه را فراهم کنیم کمک زیادی در این راستا خواهیم داشت. مدیر مطالعات اقتصادی 
و س��نجش ریس��ک بورس کالای ایران توضیح داد: در این طرح بورس کالا به دنبال این 
اس��ت که بتواند مس��کن را به ش��کل متری و در قالب اوراق س��لف استانداردِ مسکن پیش 
فروش کند و این کار را در بس��تری که تضامین لازم از س��ازنده گرفته ش��ود و خریدار با 
خیال راحت اقدام به خرید کند انجام دهد. همچنین، اگر در سررسید سازنده تعهدات 
خود را ایفا نکرد بتواند از سازنده خسارت بگیرد و ضرر احتمالیِ پیش خریدار را جبران 
کند. وی اجرایی شدن این مدل را راهی برای توسعه سرمایه گذاری قابل اعتماد در حوزه 
مس��کن دانس��ت و افزود: به این ترتیب، س��رمایه های خرد بازارسرمایه به سمت افزایش 
تولید و عرضه مس��کن س��وق پیدا می کند. افزایش تولید مس��کن نیز تنها متغییری است 
که می تواند به مهار افزایش لجام گسیخته نرخ مسکن کمک کند. فلاح اظهار امیدواری 
کرد که این ابزار در آینده نزدیک با همراهی س��ازمان بورس و اوراق بهادار و وزرات راه 
شهرسازی عملیاتی شود. این طرح با نظر موافق کمیته فقهی سازمان بورس همراه است 

و اکنون در مرحله تدوین مقررات قرار دارد.

 تامین مالی 450 هزار میلیارد تومانی 
از طریق بازار سرمایه

رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار گفت: س��ال گذش��ته تامین مالی از طریق بازار 
سرمایه ۲۶۰ هزار میلیارد تومان بود در حالی که این عدد در امسال، تاکنون به ۴۵۰هزار 

میلیارد تومان رسیده است.
به گزارش ایرنا، حس��ن قالیباف اصل در شش��مین همایش مالی اس��لامی انجمن مالی 
اس��لامی ایران که برگزار ش��د به فعالیت های س��ازمان بورس و اوراق بهادار رای بهبود 
وضعیت بازار اشاره کرد و افزود: بازار سرمایه کشور از سال ۱۳۸۴ به دلیل تصویب برخی 
از قوانی��ن جدی��د رون��دی مثبت را در پیش گرفت که این روند به دلیل حضور گس��ترده 
مردم با دانش  و س��لیقه های متفاوت تداوم پیدا کرده اس��ت. وی گفت: اکنون با افزایش 
چشمگیری از ورود سهامداران به این بازار همراه هستیم که تعداد کد سهامداری در امسال 
به بیش از ۵۰ میلیون کد رس��یده اس��ت. قالیباف اصل به مش��ارکت گسترده سهامداران 
در عرضه های اولیه اشاره کرد و گفت: تا چند وقت گذشته تعداد مشارکت کنندگان در 
عرضه های اولیه حدود ۵۰ هزار نفر بود در حالی که اکنون این رقم قابل مقایس��ه با آن 
زمان نیست و به بیش از چندین میلیون نفر رسیده است. رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار به تاثیر فضای مجازی در رویدادهای بازار س��رمایه و تصمیم گیری س��هامداران 
تاکید کرد و اظهارکرد: فضای ایجاد شده در فضای مجازی قابل کنترل نیست و باید از 
ظرفیت آن بهره گرفت. وی با تاکید بر اینکه س��یگنال دهی، واژه ای اس��ت که به صورت 
دائم در بازار سرمایه تکرار می شود، افزود: مسوولیت سود و زیان در بازار سرمایه بر عهده 
س��هامداران اس��ت و عده ای براس��اس اطلاعاتی که در فضای مجازی به دست می آورند 
تصمیم به خرید و فروش در بورس می گیرند. قالیباف اصل اعلام کرد: س��هامداران باید 
با کس��ب اطلاعات کافی نس��بت به س��رمایه گذاری در این بازار اقدام کنند و با استفاده از 
کارشناسان باتجربه مانع از ضرر و زیان های احتمالی در این بازار شوند. رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار به میزان تامین مالی از طریق بازار سرمایه اشاره کرد و افزود: سال 
گذشته تامین مالی از طریق بازار سرمایه ۲۶۰ هزار میلیارد تومان بود در حالی که این 
عدد در امسال، تاکنون به ۴۵۰ هزار میلیارد تومان رسیده است. قالیباف اصل گفت: در 
هیات مدیره سازمان بورس تصمیم گرفته شده است تا شرکت های حائز شرایط بتوانند 
بدون ضامن بانکی در بازار سرمایه انتشار اوراق داشته باشند، تاکنون در این زمینه یک 
شرکت مجوز فعالیت را کسب کرده است. وی گفت: ابزارهای کاربردی در بازار سرمایه 
بعد از اس��تفاده در کمیته فقهی س��ازمان بورس مورد بررس��ی قرار می گیرند تا نتایج آن 
در زمینه اجرا مشخص شود. قالیباف اصل موضوع حکمرانی مطلوب در بازار سرمایه را 
به چند مولفه اصلی تقسیم کرد و اظهارکرد: حاکمیت قانون در بازار سرمایه، حاکمیت 
ش��ریعت در بازار س��رمایه و حاکمیت ش��رکتی که دس��تور العمل آن در س��ال ۱۳۹۷ در 
هیات مدیره س��ازمان بورس به تصویب رس��ید، جزو مولفه های اصلی حاکمیت مطلوب 
در بازار س��رمایه هس��تند. رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنش��ان کرد: وجود 
قوانین مادر در بازار س��رمایه مانند قانون تجارت، قانون بازار اوراق بهادار، قانون توس��عه 
ابزارها و نهادهای مالی جدید در شکل گیری و برقراری حاکمیت مطلوب از جمله نکات 
مهم در بازار س��رمایه تلقی می ش��وند. وی گفت: براس��اس قانونی که سال ۸۴ به تصویب 
رس��ید، نهاد ناظر از نهاد اجرا جدا ش��د و س��اختار تش��کیل ۴ بورس )بورس تهران، بورس 
کالا، ب��ورس ان��رژی، فراب��ورس ایران( تغییر ک��رد که این فعالیت جزو فعالیت حکمرانی 

مطلوب در بازار سرمایه بوده است.

اخبار

یک کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه روند 
معاملات بورس نگران  کننده نیس��ت، گفت: مسایلی 
مانند بهبود وضعی��ت بازارهای جهانی و قیمت های 
جهانی نس��بت به گذش��ته، عدم وجود افق کاهش 
قیمت برای دلار و رفع بحران کرونا در کنار یکدیگر 
باعث ش��ده تا روند ش��اخص ب��ورس امیدوارکننده 

باشد.
ن��ادر اس��راری در گفت وگو با ایرنا اف��زود: ریزش 
ش��دیدی که بازار در چند ماه گذش��ته تجربه کرد، 
س��بب افزایش تع��داد افرادی ش��د که نس��بت به 
رون��د میان مدت بازار بدبین ش��دند و ب��ه دلیل بی 
اعتمادی های ایجاد ش��ده در ب��ازار گمان می کردند 
که ش��اخص بورس افت بیش��تری را در بازار تجربه 

می کند.
وی اظه��ار ک��رد: از اوایل آذر ماه که بازار ش��روع 
به رش��د کرد افرادی که در اصلاح چند ماه گذشته 
متضرر ش��دند دیگر برای سرمایه گذاری وارد بورس 
نشدند، این افراد جزو سهامداران حقیقی و حقوقی 
بودند که گمان می کردند رش��د ایجاد شده در بازار 
مصنوعی اس��ت و ممکن است دوباره شاخص بورس 

وارد مدار نزولی شود.
اس��راری با بیان اینکه ریزش های سنگینی که در 
بازار س��هام در دهه۹۰ رخ داد ناش��ی از اتفاق های 
سیاسی بود که به شدت بازار را تحت  تاثیر خود قرار 

دادند، گفت: افت پرشتاب شاخص بورس در انتهای 
س��ال ۹۳ و ابتدای س��ال ۹۴ به دلی��ل توافق های 
صورت گرفته در زمینه برجام بود، ریزش دیگری در 
بازار در انتهای س��ال ۹۲ به واسطه افت قیمت های 
جهانی و اشباع خرید در عمده سهم ها شکل گرفت، 
ب��ا توجه به وج��ود چنین مس��ایلی، ری��زش اخیر 
ش��اخص بورس باعث ترس س��هامداران از احتمال 

پایان روند صعودی بازار شد.
به گفته این کارش��ناس بازار سرمایه، از مرداد ماه 
س��ال جاری و از زمان��ی که بازار در کم��ا فرو رفت، 
س��هامداران ریزش این بازار را به آن زمان نس��بت 

دادند.
وی خاطرنشان کرد: مسایلی مانند بهبود وضعیت 
بازاره��ای جهان��ی و قیمت های جهانی نس��بت به 
گذش��ته، عدم وجود افق کاه��ش قیمت برای دلار 
و رف��ع بحران کرونا در کنار یکدیگر باعث ش��ده تا 
حالتی را که بازار پیدا می کند امیدوار کننده باش��د 
و زمینه ایجاد چش��م اندازی روش��ن را در این بازار 

فراهم کند.
اس��راری با تاکید بر اینکه رون��د معاملات بورس 
نگران کنن��ده نیس��ت، گف��ت: در وضعی��ت فعل��ی 
نمی توان در انتظار اصلاح س��نگین ش��اخص بورس 
ب��ود و س��هامداران نباید نگ��ران ری��زش احتمالی 
شاخص بورس و مش��اهده اعدادی عجیب در کانال 

ش��اخص بورس باشند. این کارش��ناس بازار سرمایه 
گفت: بازار نیازمند اصلاح بود و باید به طور حتم آن 
را تجربه می کرد، اما مواردی باعث ایجاد اصلاح شد 
که مهم ترین عامل آن فروش از س��وی حقیقی ها و 

بازارگردانی ضعیف بازارگردان ها بود.
وی اظه��ار کرد: زمانی که برخی از موارد دس��ت 
به دس��ت یکدیگر می دهند تا شاخص بورس روند 
اصلاح��ی را در پیش گیرد، ش��اهد انتش��ار برخی 
از اخب��ار سیاس��ی یا اقتص��ادی در بازار می ش��ویم 
 ک��ه باعث ایجاد ش��تاب بیش��تر در رون��د اصلاحی 

بازار است.
اس��راری گفت: اکنون با توجه به معاملاتی که در 
بازار ش��اهد هس��تیم خطر چندانی وضعیت بازار را 
تهدید نمی کند و اصلاح ش��اخص ب��ورس را نباید 
برای بازار خطرناک دانس��ت زی��را ایجاد روند منفی 
در بازار، معاملات بورس را برای روند صعودی جدید 

آماده می کند.
وی تاکی��د کرد: در بازاره��ای جهانی عاملی برای 
افت قیمت ها وجود ندارد، ب��ه همین دلیل تصورها 
این است که س��رمایه های سرگردان به دلیل اشباع 
بازارهای موازی، برای س��رمایه گذاری به سراغ بازار 
س��رمایه یا بان��ک خواهند رف��ت اما بعی��د به نظر 
می رسد که سرمایه ها به سمت بانک بروند و احتمال 

ورود آنها در بازار سهام بیشتر است.

اس��راری با بیان اینکه بورس در مس��یر صعودی 
قرار دارد، گفت: س��هامداران نباید در کوتاه مدت در 
انتظار دستیابی شاخص بورس به سقف قبلی باشند، 
ش��اخص بورس تا چند روز آینده کانال ۱.۵میلیون 

واحد را پس می گیرد.
ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه با بی��ان اینکه در 
مجموع با توجه به رش��د قیمت ه��ای جهانی تصور 
ریزش ش��اخص بورس اشتباه اس��ت، افزود: چندی 
پیش نفت برنت بالای ۵۰ دلار تثبیت ش��د و قیمت 
محص��ولات پتروش��یمی و فولاد با جه��ش بزرگی 
همراه بودند، بنابراین رشد قیمت های جهانی باعث 
ش��د تا گروه فل��زات و پتروش��یمی روز خوبی را در 
بازار داش��ته باشند و تصور حاکم ش��ده در بازار در 
مورد گروه پتروش��یمی که ممکن است روند مثبتی 
را در بازار نداشته باشند از بین رفت که این موضوع 

شوک مثبتی را به بازار وارد کرد.
وی گفت: بازار اکنون روند به نس��بت صعودی را 
در پیش گرفته اما ممکن اس��ت در چند روز آینده 
نوسان منفی داشته باشد و بعد دوباره روند صعودی 

پرشتابی را  در پیش بگیرد.
اسراری اظهار کرد: در کل روند بازار صعودی است 
و س��هامداران نباید نگران باشند زیرا با توجه قیمت 
دلار و قیمت های جهانی، پیش  بینی کاهش ش��دید 

شاخص بورس بعید است.

۳ عامل تاثیرگذار بر روند صعودی بازار سرمایه
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